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Les Balears han conegut per primera vegada I'experiencia d'un Govern de pro

grés i nacionalista. Tots els governs autonómics sostinguts pel pp deixaren recu

lar l'ús social de la llengua fins a límits de vergonya i desaprofitaren totes les

oportunitats. Aprovaren normatives, com el Decret 100 o el Decret de Mínims,

que tampoc no aplicaren amb eficacia en la mateixa mesura que no hi creien. La

legislatura del Pacte de Progrés ha representat un canvi en positiu, perque per

primera vegada el missatge que s'ha enviat a la societat ha estat en favor de la

llengua catalana, s'ha impulsat amb convicció el seu ús dins el sistema escolar, i els

pressuposts, encara que precaris, s'han destinat completament a accions en políti
ca lingüística. La gestió del conseller d'Educació, Damiá Pons, i del director

general de Política Lingüística, Joan Meliá, ha estat remarcable i cal reconeixer-la

justament, tot i que no es pot dir el mateix de tots els carrecs del Pacte.

Tot i amb aixó, cal dir que no n'hi ha prou, que la llengua exigeix molt més de tots

i de totes les institucions. Que 4 de cada 10 ciutadans de les Balears no hagi nascut

a l'arxipelag i que cada any s'instal-lin cinc mil nous estrangers a les Balears,
segons fonts del Ministeri de l'Interior; la inercia social dels mallorquins a mudar

de llengua si l'interlocutor en té una altra, i dels castellanoparlants a no aprendre
la; la pressió no ja de tenir un Estat a favor sinó de tenir-ne un en contra i molt

actiu, en dificulta l'ús social.
El discurs de campanya del PP a les Balears és preocupant i provocador. És mi

metic de l'aznarisme més tancat i voldria traslladar a les Balears el model de la
confrontació amb un enemic imaginari fet a la seva conveniencia, el perill
rojoseparatista. Hi ha qui diu que Aznar usa el «patriotisme constitucional» com

una arma agressiva proxima conceptualment a un «totalitarisme constitucional»

que beuria en l'Una, Grandey Libre. EI seu candidat per Balears ha recuperat els
atacs a la llengua catalana com un dels eixos del seu programa i, més enlla de la

forma, en propugna la minimització. Parla de bilingüisme en el sentit que hi ha
ciutadans castellanoparlants i catalanoparlants, en oberta contradicció amb l'Es
tatut d'autonomia, que dibuixa un model de societat en que tots els ciutadans i no

tan sols els mallorquins seran bilingües perque coneixeran i podran usar les dues

llengües. Parla d'igualtat pero no proposa cap mesura en favor del catalá per
aconseguir-la, ans al contrari, suprimir-ne bona part de les que ja existeixen, com

el fet que sigui requisit per accedir a la funció pública. Parla de defensa de les

modalitats, del mallorquí, i tothom ho aplaudiria si fos mínimament creíble.

Tampoc no entusiasmen altres discursos de candidats de partits del bloc de pro
grés. Mentre a Catalunya s'han presentat cinc projectes concrets de reforma de
l'Estatut, aquí cap. No hi ha propostes convincents i de conjunt en favor de la
necessária televisió autonómica. No hi ha propostes de dedicar a la política lin
güística almenys tres vegades més pressupost que fins ara. No hi ha un pla integral
que afronti la realitat de la immigració massiva. No hi ha el compromís unánime

d'implicar tota la societat en el redrecament de l'ús de l'idioma, i els candidats
socialistes fan la campanya sobretot en castella. La ciutadania ha de dir que no

n'hi ha prou, ha d'exigir als candidats que facin molt més per la llengua, la cultura,
la millora de l'autogovern i, dit com a terna col· lateral pero transcendent, per
l'etica en la gestió pública.
La Diada per la Llengua i el Correllengua 2003 expressaran, dissabte dia 10 de
maig, a Palma, la voluntat d'exigir que facin molt més als qui duran a terme durant
els propers quatre anys la gestió dels ajuntarnents, dels consells insulars i del
Govern. No hi podem faltar. No hi faltarem.



 



És hora de balances, projectes i

promeses. Tots els partits que han

integrat el Pacte de Progrés con

sideren l'experiencia positiva per
a ells mateixos i profitosa per a

les Balears. Segons ells, aquest ha

estat el Govern més efícac que han

tingut les Balears durant tota l'au

tonomia; el que ha encarat, amb

valentia i en ocasions per prime
ra vegada, qüestions pendents que
ens allunyaven d'un futur desitja
ble; el que ha fet prevaler els inte
ressos generals i de futur aIs mi
noritaris interessos que ens havi
en subjugat sempre. Les tres can

didatures: PSIB-PSOE, Esquerra
Unida i EIs Verds i PSM, tot i te

nir algunes crítiques al funciona
ment del Pacte, aposten decidida
ment per repetir l'experiencia,
com a única alternativa possible
a un govern conservador. UM,
lógicament, no s'hi pronuncia.
Francesc Antich, de bell nou can

didat socialista a presidir un pos
sible nou Pacte de Progrés, confia
en les responsabilitats de tots els

que l'han integrat per renovar un

programa de govern coherent i so
lid que doni preeminencia al des

envolupament de polítiques de
cohesió social i d'identitat del

país. Maria Antonia Munar, can

didata d'Unió Mallorquina, posa
l'emfasi en la necessitat de con

trolar la immigració perque l'aug
ment de la població -que s'ha dis

parat en els darrers anys- no posi
en perillla contenció del creixe-

ment propugnada pel Pacte de

Progrés. Pere Sampol, cap de llis
ta del PSM, considera que el seu

parti t, nacionalista, socialista i

ecologista, és la garantia de pro

grés de la renovació del pacte.
Margalida Rosselló -cap de llista

per Esquerra Unida i EIs Verds
no oculta la frustració que

especialment a EIs Verds els ha

suposat la timidesa dels partits de
cisius del Pacte -PSIB perque és
el majoritari, UM perque és la fron
tissa- en la reordenació urbanís
tica.
És l'hora de fer balances, de mos

trar els projectes. Ens quedam
aquí sense els del Partit Popular.
Jaume Matas, nomenat a darrere
hora cap de llista del Partit, no ens

ha donat l'oportunitat d'entrevis
tar-lo en el mes llarg en que insis
tentment li hem demanat una

cita. Quan manca menys d'un mes

per a les eleccions -en el moment

de tancar aquestes pagines- tan

sols sabem del seu programa que
fará marxa enrere en el tema dels
pares naturals creats per aquest
govern; que defensará les moda
litats lingüístiques del mallorquí,
menorquí, eivissenc i formente
rer, i que prometrá la lliure elec
ció de centre escolar, segons va

dir a final del mes de mare a

l'Auditorium en el míting de pre
sentació de la seva candidatura
durant el qual considera catastro
fies els quatre anys de govern del
Pacte de Progrés.
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Francesc Antich,
candidat del PSIB-PSOE
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- Com ha funcionat el Pacte?

- Jo cree que en general hi ha ha

gut una gran capacitat d'enteni
mento Hi ha hagut temes molt de

batuts, pero la veritat és que mai el
Govern no havia patit la inestabi
litat de la legislatura passada, en

que un govern del Partit Popular
va tenir tres presidents i repetits
canvis de consellers, i aixó que
només governava un partit ... Nos
altres hem hagut de lluitar perma
nentment contra la desconfianca
que suscitava en la gent la capaci
tat d'enteniment entre els partits
que integram el Pacte. EI temps ha
curat aquesta desconfianca. El pac
te haud acabat ben fort i amb
moltíssimes possibilitats que es

torni a repetir. Per primera vegada
s'han abordat a les Balears una se
rie de qüestions fonamentals, com

ara l'ordenació del territori, l'ener

gia, el transport públic ... S'ha di
buixat un nou model de creixe
ment amb instruments com

l'ecotaxa. Jo cree que el Govern ha
donat mostres d'una gran sensibi
litat en plantejar nous reptes i en

consensuar-los. Hem canviat les
coses i hem fet valer I'interes ge
neral per damunt dels molt respec
tables interessos particulars. Hem
donat forca a allo público EIs re

sultats s'han de valorar d'acord

amb la situació de la qual partíem.
El Pacte ha fet molta feina. Ha es

tat el Govern més eficac que hi ha

hagut a les Balears. El multiparti
disme del Govern no li ha llevat
eficacia.



La immigració

- Es diu que l'any 2007, la mei

tat de la població no haurá nas

cut a les Balears. La immigra
ció ha estat un fenomen impre
vist que ha restat resultats a les

polítiques socials, educatives i
cultural s del Govern? Us pot
obligar ara a plantejar priori
tats noves a l'hora d'abordar la

proxima legislatura?

-e- El creixement de la població, a

causa de l'afluencia d'estrangers,
la meitat dels quals provenen de

la Unió Europea, fa que les ins
titucions d'aquesta comunitat

autonoma que mou tanta rique
sa tenguin moltes dificultats per
donar tots els serveis que perto
quen a la ciutadania. En les nos

tres converses amb el Govern de

l'Estat, hem volgut posar aquest
tema damunt la taula des del prin
cipi: no totes les comunitats au

tónornes han tingut aquest crei
xement poblacional. La immi

gració ha convertit en priori
táries actuacions no previstes.
Per aixó hem demanat a l'Estat
una política clara d'immigració.
Necessitam gent que véngui a fer

feina, pero de la forma més orde
nada possible. Davant les ona

des migratóries el fet lógic és que

l'Estat hagués fet un pla nacio

nal d'immigració d'acord amb

les comunitats autónornes per

poder atendre totes aquestes si

tuacions. Hi ha una llei que s'ha

d'aplicar si no volem que les

máfies organitzin la immigració.
I hem d'aten

dre la gent com

es mereix. N o

podem crear

guetos.

- La immigra
ció ha desba

ratat el projecte cultural del go
vern?

- La immigració ha afegit com

plexitat a una societat cultural
ment globalitzada. Pero la demo

cracia esta feta per donar respos
tes adients a aquesta complexi
tato Necessitam els immigrants i

hem de ser conseqüents. Hem de

posar als seu abast els mecanis

mes d'integració social i cultu

ral. El Govern ha proposat un

pacte per la interculturalitat dins

el PIa d'immigració. Són, sobre

tot, els ajuntaments, com a insti

tucions més properes, els que els

han de dur a la practica. La tasca

de l'Ajuntament de sa Pobla n'és

el millor exemple. Volem que

respectin la nostra cultura, que
l'assumeixin, perque volem que
la cultura sigui un instrument de
cohesió i de convivencia. Així,
igualment, volem que conservin
la seva. També és un instrument
de cohesió, una forma d'interre
lació.

suport de
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El federalisme intern

- Per cohesionar el país, heu

fet una política insularista.

- Per a nosaltres ha estat

importantíssim gestionar aques
ta autonomia d'acord amb alló

que significa l'Estatut, tenint en

compte que som distints pobles
que convivim en un projecte
comú, donant importancia als
consells insulars, descentralit
zant polítiques i acostant el po
der als ciutadans. La nostra ac

CIO ha estat impregnada
d'aquests principis: fer desapa
reixer cen tralismes i treballar
amb la col-Iaboració de tothom.

Aquest és el federalisme intern, el
mateix que demanam a tot Espa
nya. Tenim tanta descentralització
com els estats federals d' Alema

nya, pero ens falten algunes arti
culacions perque realment fun
cioni d'aquesta manera, és el eas

del Senat ... S'ha d'intensificar la
cultura dels convenis entre les
distintes comunitats autónomes,
tal com hem fet amb Catalunya.
Ho hem de practicar més.

- Amb el que s'ha legislat en

aquests quatre anys, s'ha dibui
xat suficientment el nou model

que el Partit Socialista volia per
a les Balears?

- Hi ha coses que ja estan dibui
xades i d'altres en les quals feim
feina. Per exemple, els tres con

sells insulars treballen en la re

dacció del seu pla territorial, que
defineix polítiques importan-
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tíssimes, com ara les infra
estructures i l'ordenació del ter

ritori. Iniciatives com l'ecotaxa

represen ten molt bé la nostra

idea del canvi: l'ecotaxa corre

geix els efectes negatius del que
sabem que és el motor de la nos

tra economia i és un instrument
de solidaritat amb les generaci
ons futures. A través de la Llei
de corriere volem consolidar el

petit i mitia comerciant com un

teixit fonamental de les Balears.
Volem regular el creixement ur-

.

banístic amb una llei de quotes
perque no hi hagi els desequili
bris que s'han produít en els dar
rers temps. Dissenyam una nova

forma de veure les coses amb les
lleis de biodiversitat, de salut, de

drogues i del transport público El
PIa energetic és una al tra passa
per a un canvi de model, el qual
aposta per energies netes. Som un

territori petit, limitat, desitjat,
on qualsevol infraestructura ha
de ser respectuosa. Hem fet la
Llei de paritat, una iniciativa
pionera a l'Estat espanyol, amb
la mateixa ambició que les lleis
més avan ca des que hi ha a

Europa en aquest aspecte. El fet

que estigui recorreguda davant el
Tribunal Constitucional no lle
va importancia a la Llei, que ia
ha estat assumida per totes les
forces progressistes i que -tot i

que no ho reconegui- ha obligat
el Partit Popular a replantejar
se la seva actitud davant la parti
cipació política de les dones. EIs
efectes de la Llei de paritat ja es

noten.

Les prioritats socials

- On posara l'accent el progra
ma electoral socialista en

aquestes eleccions?

- Sense descuidar els temes

mediam bien tals i terri torials,
que han estat

la nostra prio
ritat durant

aquesta legisla
tura, la proxi
ma sera la de la
cohesió social:

qüestions com

l'habitatge públic, l'educació, la
salut, els serveis socials. Farem
una aposta importantíssima per
alló públic quant a tot el que afec
ta la vida quotidiana de la gent.
És la millor forma que tenim les
institucions de redistribuir bé la

riquesa. Hem de parlar d'igual
tat d'oportunitats, no tan sols en

el sentit que tothom parteixi del
mateix lloc, sinó que tothom

pugui arribar a la meta sense cap
tipus d'exclusió. I la prioritat, que
ja ho ha estat durant els darrers

anys, és l'educació. És l'únic ins
trument que ens permet canviar
la cul tura del poder per alló que
hauria de ser el poder de la cul
tura. És un instrument fonamen
tal per aconseguir el progrés de
les persones, i a la vegada és im

prescindible per aconseguir el

progrés col-lectiu.

els socialistes és que hi hagi un

bon programa de govern. Tenir
una idea cohesionada de govern.
Pel que fa a la resta, ja ens hi po
sarem d'acord. En la legislatura
que acabam alguns han pensat,
equivocadament, que cada par-

«Necessitam gent que
véngui a fer feina, pera de

forma ordenada»

tit tenia la seva parcel·la. Jo li puc
assegurar que un dels consellers
amb el qual he fet més feina, a

causa de les prioritats que hem

assumit, és el d'Educació, i que
l'educació ha estat una prioritat
de tots els grups polítics. Al pri
mer Consell de Govern, tots els
consellers hagueren de llevar

part del seu pressupost per do
nar-lo a Educació. Aixo és un

govern, un govern que prioritza
les actuacions. Lúnica condició

per arribar a un nou pacte és que
hi hagi capacitat per asseure'ns
a una taula i seguir fent feina en

aquesta vertadera alternativa que
hem comencat en aquesta legis
latura. I estic ben segur que en

tre els uns i els aItres trobarem
les millors persones per poder
dur endavant les distintes com

petencies del Govern, perque a

tots els partits tenim gent sufici
entment preparada.- Quines condicions posareu a

un nou Pacte de Progrés per a

aquesta comunitat autónoma?

- Lúnica condició que posarem

suport de
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condi t del
01,

- Com valorau aquests quatre
anys de Pacte de Progrés?

- Pens que el balanc és positiu.
Hi ha hagut les tensions logi
ques, especialment en temes de

protecció del territori, on és dar

que cap partit comparteix el ma

teix model, pero sempre he vist

voluntat de diáleg i consenso La

majoria parlamentaria ha funci

onat correctament. Esper que a

final de legislatura continui:

aquest esperit i els problemes
interns d'algun partit no afectin

el bon funcionament del Pacte.

- Pel que fa ais resultats polí
tics, económics i socials?

- Lactivitat política ha estat fre

netica, tant per les importants
lleis aprovades com per la quan
titat de projectes realitzats. Des

tacaria la proximitat al ciutadá,
que sempre ha trobat canals de

participació o, com a mínim, per
ser escoltat. Quan s'analitzi l'ac
ció del Govern de Progrés amb
una certa perspectiva historica,
segurament es destacara el seu

component social, especialment
pel que fa a les inversions i polí
tiques educatives, sense prece-
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dents en tota la historia de les Bale
ars. En la qüestió económica la si
tuació internacional i els intents
del Partit Popular i d'algun gran

empresari de crear una crisi a les
Balears poden deslluir el que jo
consider una brillant gestió eco

nórn ica. Hem demostrat que és

possible diversificar la nostra eco

nomia potenciant el sector

agroalimentari, la indústria tradi

cional, les noves tecnologies, el

disseny ... , i que els nostres pro
ductes poden guanyar mercats in
ternacionals. S'ha fet una políti-

.

ca comercial capdavantera a tot

Europa, defensant l'important
teixi t comercial de les Balears i
modernitzant les estructures co

mercials. Quant al turisme, amb
els recursos de l'ecotaxa s'estan

inician t inversions importan ts

que en pocs anys permetran ofe
rir un ventall més ampli de pro
ductes turístics: turisme cultural,
de natura, esportiu ... , que comple
tara el turisme de sol i platja i per
metra desestacionalitzar la tempo
rada turística.

Cercar el propi espai

- El PSM ha sortit beneficiat o

perjudicat per la dinámica del

Pacte? Creis que eIs ciutadans

perceben clarament la identitat

de cada partit que l'integra?

- La majoria de ciutadans no dis

tingeixen els partits que formen
el Pacte. Aixó sempre beneficia
els partits que tenen la presiden
cia. Des d'aquest punt de vista el
PSM en pot sortir perjudicat si no

sabem explicar als ciutadans la

tasca que hem realitzat. Aquest és

l'objectiu que ens hem proposat
amb vista de la campanya electo
ral. Durant quatre anys hem tre

ballat a fons en les árees de la
nostra responsabilitat directa, i

hem inten
ta t i n fl uir

en les altres
arees en tot

el que ha

estat possi
ble. Ara ar

riba el mo

ment d'explicar la feina feta. Es
tic convencut que el PSM té els me

canismes suficients per capitalitzar
el treball institucional.

legislat suficientment el canvi
de model? Com valorau la impor
tancia de les lleis que no hi hau
ra temps d'aprovar?
- Aquesta legislatura s'han apro
vat el triple de lleis que l'anteri
or. Pero més que la quantitat des-

- Amb l'acció de Govern?

- Governar ens ha donat l'opor
tunitat de donar-nos a coneixer a

sectors de la població que no ens

coneixien, o, encara pitjor, des
confiaven de nosaltres. Avui tot

hom reconeix la capacitat de ges
tió del PSM i ha pogut apreciar que
el nostre projecte polític sintonit
za amb les necessitats de col-Iectius

amplis. EI món de l'ecologisme,
de les ONG, el món cultural, ja
tenia el PSM com a referent polí
tic. Ara, a més, el sectors comer

cial, industrial i agrícola, fins i tot

el del turisme rural, s'han sentit

representats pel PSM i ho mani
festen privadament i pública
mento Només cal que aquest reco

neixemen t es tradueixi a les ur

nes.

- En l'acció parlamentaria s'ha

tacaria la importancia d'algunes
de les lleis aprovades: l'ecotaxa,
la Llei de cernere, la Llei de pari-

.

tat electoral, la Llei de parelles de

fet, la reforma de les DOT ... , són
lleis que han resultat noves i que
ens han situat a l'avantguarda
dins l'Estat espanyol. Queden al

guns projectes legislatius, apro
vats pel Consell de Govern i en

tramitació parlamentaria. No hi

haurá temps material perque al

guns s'aprovin. Per a mi només
n'hi ha un que si no s'aprova des
virtuara la important tasca realit
zada: la Llei de regulació del crei

xement urbanístico Aquesta llei

important, juntament amb el PIa
territorial de cada illa, són els fo
naments del nou model urbanístic
i territorial que ens hauria de dife
renciar del Partit Popular.

Les condicions per a un nou pacte

- Davant la possibilitat de ree

ditar el Pacte de Progrés, propo
sar íeu condicions diferents?

Quines?
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- Haurem de concretar més al

gunes propostes programati
ques, la televisió autonómica,
per exemple, o la reforma de
l'Estatut d'Autonomia, que per
nosaltres seran temes

prioritaris. La propera legisla-

tura el PSM donara prioritat a

l'increment de l'autogovern.
N o ens resignam que els par
tits estatals donin per tancat

el procés autonórni c, ni a do
nar per bo l'actual sistema de

financarnen t que perjudica les

Illes Balears. Igualment exigi
rem compromisos respecte de
la represen tació de les Balears
a la Unió Europea quan es de

cideixin temes de la nostra

competencia. També es podran
corregir alguns aspectes de
funcionamen t in tern, de dis

tribució pr es sup o s tár i a, de

continguts de la publicitat ins

titucional, que no sempre ens

han agradat.

- Prescindiríeu d'UM si fos

possible?

- No. És important que es con

solidi una majoria amplia de
forces progressistes, naciona
listes i ecologistes que perme
ti planificar una acció de go-
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vern a mitjan termini. Aques
ta legislatura hem estat massa

condicionats per la necessitat

de mostrar canvis, i aixó ha

provocat algunes precipitaci
ons. És necessari governar més

serenamen t, planifican t o b

jectius a 8 o 12

anys vista,
amb una pro

gramació
p r e s sup o s t á

ria i un calen

dari d'actuaci
ons que doni

estabilitat aIs projectes, tant

pel que fa al Govern com aIs

col-Iectius socials que partici
pen d'aquests projectes. Ara

bé, en tot cas, sigui imprescin
dible o no, el pes d'UM dins el

repartimen t de cárrecs ha de

ser proporcional al seu pes
electoral. N o és possible que
un partit, perque se si tua en

posició de fron tissa, exigeixi
governar una insti tució en so

litari. Pensem que a UM no li
interessa que governi el pp

perque amb molta probabilitat
el PP recuperaria la majoria
absoluta i UM seria inneces

saria.

- Quina sera la bandera, on

posareu l'accent, del progra
ma de la vostra candidatura?
En quins termes?

- Ens presentarem com la ga
rantia de progrés a les Balears,
per ser un dels partits que més
hem con tri b u ít al' exi t del

Dos
Pacte, per lleialtat aIs compro
misos i per I'eficácia en la ges
tió. Arnés farem veure aIs elec

tors que dins l'oferta electoral

hi ha partits que defensen ide

aIs progressistes, d'altres que
defensen l'ecologisme, d'altres

que són nacionalistes, pero
només hi ha una opció que
defensi aquestes tres idees a la

vegada: el PSM. Amb un sol
vot al PSM es pot votar el ven

tall ideológ ic més ampli. En

trant en temes concrets desta
caria sis grans eixos: la defen

sa deIs valors dernocrat ics,
posats en qüestió pel Partit

Popular; l'ampliació de l'auto

govern, reclamant més compe
tencies i suficiencia financera

per a les Illes Balears; la con

solidació d'un nou model ur

banístic i territorial, que pre
servi el nostre paisatge i valors

naturals; la defensa de la soci
etat del benestar, amb la uni
versalització deIs serveis pú
blics essencials, educació sa

nitat, joventut, assistencia aIs

maj ors ... ; la prom oció de la

llengua catalana i la recupera
ció del patrimoni h istór ic ar

tístic i cultural, i la defensa
d'un model ec o n

ó
m i c més

equilibrat i diversificat,
promocionan t les Illes Bale
ars in ternacionalmen t com a

país, no tan sols com a turis
me de sol i platja, i potencian t

eIs productes i les empreses de
la nostra terra.

Cream espais per conviure
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Margalida Rosselló,
candidata d/EU
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I Eis Ver

((Daurem de millorar el compromís
enlre les torces del Pacle de ProgréSD

- Com a candidata d'Esquerra
Unida i EIs Verds al Parlament
de les Balears, i amb la vostra

experiencia com a conseUera de
Medi Ambient, com valorau el
funcionament intern del Pacte

durant eIs quatre anys passats?

- Ha estat un pacte complex. Hem

estat cinc forces polítiques: PSOE,
PSM, Esquerra Unida, EIs Verds,
Unió Mallorquina, la Coordina
dora Progressista d'Eivissa i For

mentera ... , en un pacte a la com

plexitat del qual s'ha d'afegir la de
les forces polítiques que l'integren.
Partint d'aquest fet, la valoració,
sense voler ser negativa, és que
s'haurá de millorar la relació en

tre les diferents forces polítiques,
sobretot en allo que suposa el se

guiment polític de totes les actua

cions que es duguin a terme tant

des del Govern com des de les di
ferents institucions on ha gover
nat el Pacte, el Consell de

Mallorca, en aquest caso Es reque
reix un seguiment i un debat polí
tic més continuat que el que hem
dut a terme aquests anys passats.
En molts de casos aquestes reuni

ons polítiques només s'han fet

quan hi ha hagut problemes de
molta magnitud, situacions tenses

entre els partits. Mentre a tot

Europa els governs de coalició es

reuneixen de forma continuada

per fer un seguiment dels seus pac

tes, aquí EIs Verds hem sentit que

a vegades aquestes reunions es fe
ien només per renyar-nos ... Ens
hem sentit una mica els «petits»
dins el Govern, quan el que hem
fet ha estat intentar defensar les

polítiques pactades el 99. No la po
lítica que hauríem volgut fer EIs

Verds, sinó les polítiques pactades
el99.

EI territori, assignatura pendent

- Quant aIs resultats de l'acció
de Govern?

- Hi ha aspectes positius. S'ha
modificat la cultura política que

s



hi havia després de 16 anys de go
vern del Partit Popular. No sola
ment quant als continguts, sinó
també quant a les maneres de fer
les coses. Hi ha hagut una política
més transparent, més democráti

ca, més participativa, i aixó ha es-

assignatures pendents, en el tema

territorial. Aquest pacte és com

una moneda amb dues cares: té as

pectes positius, pero també en té

de negatius, que per a nosaltres

són molt importants.

- Alguns par
tits diuen que
«mai no s'ha
via legislat
tant com en

aquest perío
de». En canvi,
pensau que no

s'ha legislat suficientment el
canvi de model que propugna
ren?

tat molt positiu. Ara bé, tot i aixo,
el fet cert és que hi ha hagu t uns

altres aspectes en que els resultats
han estat realment esquifits. On
tenim un deficit més important és
en els temes territorial s, que eren

el bessó del Pacte del 99. S'hi va

acordar, d'una manera molt clara,
que la modificació de les Direc

trius d'ordenació del territori ha
via de ser un element clau, fona

mental, i aixó després es va obli

dar, i es va suplantar per una llei
de quotes que valoram positiva
ment pero que no sabem si s'arri
bara a aprovar... Altres aspectes ter

ritorials tampoc no han pogut
anar gaire endavant: el PIa terri
torial que ha fet Unió Mallorqui
na, per exemple, amb el qual no

saltres no ens sentim identificats,
perque no respecta els acords del
99 ... Altres qüestions que han que
dat a l'espera, com són la llei d'im

pacte ambiental i altres lleis am

bientals necessáries perque les
Balears no continuín sent les més

endarrerides, la penúltima comu

nitat autónoma en legislació
mediambiental. Queden moltes

- Malauradament, pens que no

s'ha legislat prou. Una cosa és que
hi hagi moltes lleis en el Parla

ment, i que s'hagin fet més lleis

que en altres parlaments, i una al
tra cosa és la qualitat d'aquestes
lleis. El1999 es va signar un pacte
per a un canvi molt important en

la forma de fer política i en els con

tinguts polítics. La gent demana
va aquest canvi. Tot i que hi ha

lleis aprovades de gran interes,
que jo no vull menysprear, les lleis

importants de veritat, les que hau
rien de modificar substancialment
el model territorial i el model de
les nostres illes, no s'han fet. És
interessant que s'hagi fet una Llei
de consells que descentralitza el

Govern, pero les importants eren

les lleis ambientals i territorials,
sobretot perque les mobilitzacions

populars de les darreres legislatu
res les reclamaven: basta recordar

que «Prou d'urbanitzacions» va

ser la gran manifestació de l'ante-

rior legislatura. I s'ha aprovat la

modificació de la Llei d'espais
natural i prou. No vullllevar im

portancia a l'ecotaxa, ni a la de

claració de ses Salines d'Eivissa i

Formentera com a espais naturals,
pero no hi ha hagut més lleis que
fixin un canvi de model territori
al. Per tant, el nostre Parlament

no ha consolidat el canvi de mo

del a que s'havia cornpromes el
Pacte. Continuam sent la penúlti
ma comunitat en lleis

mediambientals, com he dit abans.
El Parlament de Catalunya ha es

tat molt més avancat que el nos

tre, podríem parlar d'altres auto

nomies com Castella-la Manxa ...

tenen una legislació adaptada al

temps que vivim. Nosaltres enca

ra no. No hem sabut respondre al
clam popular.

La rendibilitat del pacte

- Creis que la coalició que

representau ha perdut identitat

propia a causa d'haver governat
dins el Pacte, o aquests dos par

tits, Esquerra Unida i EIs Verds,
n'han sortit reforcats?

- No cree que hágim perdut iden

titat, jo cree que l'hem reafirma
da. La meva opinió és que hem
donat una imatge de coherencia.
EIs Verds hem estat per primera
vegada en un govern per dur en

davant les polítiques que són ne

cessáries al segle XXI. I alhora
hem donat imatge de responsabi
litat. Aquest no és un govern d'Els

Verds, i hem actuat amb coheren
cia. Hem estat sempre fidels al
Pacte.



•

ster

- En el eas d'una reedició sem

blant del Pacte, i amb EIs Verds
d'Eivissa fora, eIs vostres electors

quina fidelitat poden esperar de
vós: al Pacte o al grup d'Els Verds?

- No es tracta de ser fidel a un pacte
o a unes forces polítiques. Serem fi
dels a les polítiques que canviín el
model en que ens trobam. Serem fi

dels, no a les forces polítiques que
signin el pacte, sinó al programa
que signem. És el que hem fet fins

ara, no tots els partits del Pacte ho

poden dir. Si no hi ha possibilitats
.

de dur endavant polítiques progres
sistes que aturin el creixement tant

fort que encara hi ha, si no som ca

paces de polítiques sostenibles
mediambientals ipolítiques socials

per a la gent amb més pocs recursos,
si no feim aixó, no cal fidelitat a cap
grup de partits.

- Aquestes són les condicions que

Esquerra Unida i EIs Verds posa
ran a la reedició del Pacte?

- Aquestes i d'altres. En primer lloc,
com hem dit, hi ha d'haver un pro-

grama de Govern. Si no hi ha vo

luntat de canviar les polítiques, evi
dentment EIs Verds no hi cabem
dins el Pacte. Polítiques territori

als, ambientals, socials ... Pero hi ha
altres condicions importants, que la

coalició, pero sobre tot Els Verds,
tenim molt dares. Una institució no

pot estar en mans d'una sola forca
política si no és majoritária. No es

pot pervertir el sentit de la demo
cracia. Estam en línia amb allo que
han comentat altres partits. I una

tercera qüestió fonamental: hi ha
d'haver un seguiment polític seriós
del Pacte, que no s'ha de reduir als
conflictes puntuals, com s'ha fet fins
ara. Rem de ser més madurs políti
cament.

La prioritat mediambiental

- Quines seran les prioritats del

programa electoral que encap

calan?

- Les prioritats són molt clares.

Quan parlam de prioritats ambien
tals he de precisar que no estan des
vinculades de les persones. Quan

parlam de gestionar millor els nos

tres recursos naturals, parlam de
millorar la qualitat de vida de les

persones. Les nostres prioritats són
territorials i mediambientals, per
que encara no hem resolt els pro
blemes que ens plantejárern en la

legislatura que hem acabat, pero
una altra prioritat clara és la social.
Millorar la vida de les persones que
han nascut aquí i les que han vin

gut aquí a causa dels problemes que
pateixen aIs seus parsos. Una altra

prioritat és la necessitat d'aprofun
diment dernocrátic. La cultura po
lítica no ha d'estar institucionalit
zada. Volem una democracia més

participativa, en que la gent se sen

ti implicada en les decisions políti
ques quotidianes. Finalment és

prioritari per a nosaltres el sentit
de la solidaritat amb els paísos del

Sud, en un món globalitzat on s'agu
ditzen les diferencies entre uns pa-
1S0S i uns altres. La guerra d'Iraq
ho ha posat ben de manifesto Matam

gent que no té ni aigua per beure

perque el món ric pugui continuar
malbaratant benzina a preus baixos.

socialistes ara
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- Com valorau el funcionament

intern del Pacte, del qual UM

també forma part?

- La meya és una valoració posi
tiva. És dar que, perque el Pacte

funcioni, tots els partits hem ha

gut de renunciar a part del nos

tre programa per aconseguir el

consenso Ha estat positiu i no

s'han generat més tensions que
les que es generen dins un sol

partit. Una bona prova són els

fets que es produeixen avui en

dia en els diferents partits. Les
dissensions no han estat més

greus que les que hi podria ha
ver hagut dins un partit amb

majoria absoluta.

- Quant a l'acció del Govern?

- Per valorar l'acció del Govern

s'ha de tenir en compte que un

govern és un govern i les seves

circumstancies. Les circumstán
cies polítiques, económiques i tu

rístiques no han estat les més

adients, en aquests darrers anys,
per factors básicament externs.

Nosaltres ni com a Govern de
Mallorca ni com a Govern de les
mes Balears tenim un grau d'in
fluencia prou important ni ens

podem equivocar tant com per
que l'economia vagi malament o

vagi bé. Aixó no obstant, cree que
hi ha coses per millorar i s'han
de fer, i s'ha de ser conscient que
determinades mesures compor
ten unes determinades conse

qüencies. Si aturam la construe

ció, si anam a les moratóries, si
es modifica el model territorial,
si no volem més fems, ni més

consum energetic, ni més con

sum de territori, hem de ser cons

cients de les co nseqüen c ies

d'aquest canvi: que seran l'atur,
per una part; la necessitat de re

conversió professional i econó

mica, i l'encariment dels produc
tes, que, en una economia de
mereat lliure, pugen de preu

quan són escassos. Ho hem d'as
sumir i a partir d'aquí s'ha de
modificar el model, anar a més

qualitat i menys quantitat ...

Control de la immigració

- Creis que les lleis aprovades
durant aquest mandat ja han

consagrat aquest canvi de mo

del. O les lleis urbanístiques
que queden per fer són deter
minants per aconseguir-ho?

- Assistim a una situació para
doxal. La signatura del Pacte

proposá canvis importants: limi
tar el creixement de la construe-
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CIO i també posar un sostre

poblacional. Pero la realitat és que
hem crescut molt, en aquesta legis
latura, perque no hem tingut en

compte un factor fonamental, com

és la immigració, que ha fet que
cresquem en 150 mil persones més.
La realitat ha estat diferent de com

l'havíem prevista. Tenim més difi

cuItats, en aquesta materia, que les

que ens pensávem l'any 99. Per tant,
és bo el model de creixement que
hem iniciat pero hem de saber que
és contradictori créixer quant a po
blació si no es vol créixer en habi-

.

tatge, en consum energetic, en pro
ducció de fems, etc.

- Les circumstáncies han desbor
dat l'acció del Govern?

- És claro

- Eis pronóstics parlen que l'any
2007 més de la meitat de la pobla
ció no haurá nascut a les Balears.
Com afrontau aquest problema?

- És fonamental fer polítiques acti

ves per limitar el creixemen t

poblacional. Perque si creixem en

nombre de gent creixerem en cons

trucció, en energia, en fems ... , i aixó
és una cadena. La limitació

poblacional ha d'anar acompanya
da de polítiques de suport aIs paí
sos d'origen de la nostra immigra
ció, una cosa de la qual es parla molt
i s 'hi fa mol t p o c. N osal tres

dedicam el 0,7% del nostre pressu

post a ajudes als paísos pobres, cree

que hauríem de concentrar aquests
doblers als paísos d'origen dels nos

tres fluxos migratoris. Hauríem
d'obrir oficines d'informació en

aquests países, oficines de forma

ció, i aconseguir que els que vin

guin a fer feina a la nostra illa no

tenguin una vocació de permanen
cia a Mallorca, sinó de retornar al
seu país d'origen, en el qual nosal

tres haurem invertit en solucions
al terna tives

per al seu

propi desen

volupa
ment. A la

vegada, hem
de fer políti
ques d'inte

gració amb els que vénen aquí, d'in

tegració autentica, per tal que res

pectin les nos tres normes i els drets

que hem adquirit després de molts

d'anys de lluita.

d'Unió Mallorquina, que altre

temps va ser a punt de ser fagoci
tada pel pp amb el qual governa
va?

- Tots sabem que hi ha vasos comu

nicants electorals. En el moment

que al Partit Popular li va molt bé, i
té uns líders destacats, dones, és més

complicat per a Unió Mallorquina
ten ir un espai propi que quan no es

donen aquests fets. És el mateix que

passa entre el PSOE i Esquerra Uni
da i el PSM. El resultat el veurem

dia 26 de maig, quan els ciutadans

hagin dipositat el seu voto Durant

aquesta legislatura UM ha demos
trat que és un partit totalment auto
nom, amb una ideologia i un pro

grama propi, molt arrelat a la forma
de ser mallorquina i que valora la
seva llengua i la seva cultura. Tot

aquell que se senti mallorquí, inde

pendentment d'on ha nascut, ho

pot valorar. Pero són els ciutadans
els que contestaran la seva pregun
ta.

PAPERS PINTATS I PINTURES . ARTICLES PER A ARTISTES . VASES I MOTLLURES
SANT MIQUEL, 77 - Teléfon 971 72 14 83 - Fax 971 71 93 12 . 07002 - PALMA (MALLORCA

- Com poden les Balears limitar
la seva immigració, una part im

portant de la qual, prácticament
la meitat, és de la Unió Europea?

- No és així. La majoria de gent ve

del sud. D'ells parlam quan parlam
d'immigració. EIs ciutadans euro

peus tenen lliure circulació i uns

determinats drets. Sabem perfecta
ment quins són els nos tres compro
misos amb els europeus. També sa

bem que, en canvi, la majoria d'im

migrants del sud vénen sense pa

pers: no volem gent sense papers.
Rem d'aconseguir limitar l'entrada

d'immigrants i que sápiguen perque
venen, quina feina tenen i quan de

temps hi estaran.

Uespai d'Unió Mallorquina

- EI Pacte amb eis partits progres

sistes, ha reforcat la identitat

"Encara queden botigues"
CA'.).c\ pO""'_"Ar fLore'.)

V

La Conselleria de Turisme

- En eas que decidís tornar a pac
tar amb eis progressistes, Unió

Mallorquina variaria les condici
ons de l'acord?

- Unió Mallorquina sempre s'ha de
finit com un partit nacionalista, de

I � ...�
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es va produir arran de les diferen

cies que hi ha hagut entre el sector

turístic i el Govern de les Illes Ba

lears. Si a aixó hi afegim la gravetat
de la crisi alemanya i la guerra

d'Iraq, factors que no són la nostra

responsabilitat, tampoc no ha d'es

tranyar que dins el sector s'hagi vist

la possibilitat que jo assumís la res

ponsabilitat de turisme si es repetís
el Pacte, per aclarir, per arreglar i

per sortir d'aquest impasse. El tema

no s'ha plantejat mai d'una forma

partidista des d'Unió Mallorquina.
Ha estat el sector turístic que l'ha

plantejat.

guérem formar part del mateix

equip de govern. Preferíem tenir

una institució com el Consell de

Mallorca on dur la nostra política i

deixar que els altres partits pogues

sin dur a terme la seva propia línia

a l'acció de govern deles Balears. Jo
cree que no

ens várern

equivocar.
Pero ara

tampoc no

posam con

dicions, tot

es pot parlar.

centre i liberal, i ho deiern quan el
centre no estava de moda. Nosal

tres no deim res que no hágirn dit

tota la vida. Ara tothom vol ser de

centre. A tot Europa també els par

tits centristes fan alianca amb dre

ta o esquerra per formar distints go-

verns. Nosaltres no hem inventat

res. Valoram el Pacte positivament,
pera han de ser els ciutadans els que
facin aquesta valoració. Ells ens

diran que pensen. Nosaltres estam

oberts al diáleg eIs uns amb eIs al
tres en la proxima legislatura. De

pendra de l'aproximació als nostres

programes i a alló que creim que és

bo per a Mallorca. No hi ha cap con

dició especial per pactar amb el
Pacte de Progrés. Pero ja en l'ante

rior legislatura várern dir, iens

reafirmam, que nosaltres no som un

partit d'esquerres, i per aixó no vol-

- Es diu que us agradaria ser la

titular de la Conselleria de Turis

me.

- Quina sera la bandera d'UM a

la campanya electoral?

- Autogovern, financament, insu

laritat, més infraestructures, orde

nació del territori, turisme, i defen

sa de la nostra llengua i cultura, de

la nostra historia. Com hem fet en

temes que poden semblar folklórics

pero que en realitat calen, com són

tenir una diada, tenir un himne i

protegir el nostre patrimonio

- Mai a la vida m'he plantejat, d'en

trada, un carrec polític. Som la pre
sidenta d'un partit, i cree que hi ha

llocs adients per dur a terme una

política de centre liberal. Ara ha es

tat en el Consell de Mallorca, i puc
dir amb molt d'orgull que l'hem

convertit en el veritable govern de
Mallorca. El rumor sobre la meva

opció a la Conselleria de Turisme
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Consell de Molior

EIs dubtes són els mateixos en

tots els signes polítics de l'arc

parlamentari balear. Si el mes de

maig es traduirá en transvasa

ment de vots -o en abstenció- el

rebuig dels ciutadans de l'actitud

del Govern central en el conflic

te iraquiá, la qual és desaprova
da per sis de cada deu espanyols,
segons dades del CIS; una cir
cumstáncia precedida per un se

guit d'accions del Govern cen

tral que també han afavorit mo

bilitzacions populars notables,
com són les derivades de la de
cretada laboral o la gestió en la

crisi ecológica i económica pel
vessament del petrolier Prestige;
si les dades objectives d'insatis
facció per aquestes actuacions re

cents de l'Executiu espanyol tin
dran una traducció en la política
local, autonómica ... i insular,
etcétera.

La composició del Consell de

Mallorca, anomenat el veritable

govern de l'illa, depen de les llis
tes electorals que els partits polí
tics elaboren per a una institu

ció de rang superior, el Parla

ment balear, tot i que l'Estatut

d'autonomia vigent afavoreix

que les forces assenyalin -si més

no, verbalment- les persones

que faran part de la corporació
supramunicipal i optaran a la

presidencia. S'ha de recordar

aquí que el Consell pot tenir un

color polític oposat al del Con
solat de la Mar -com passa a la

quarta legislatura, amb Unió Ma

llorquina, PSOE i PSM al Con
sell mentre el PP ocupava el

Govern amb majoria absoluta

o complementari, com és el eas

d'aquest quadrienni esgotat.
Per aquest motiu, la presidenta
actual del Consell, Maria
Antonia Munar (UM), es mostra

cauta a l'hora de valorar les en

questes d'intenció de vot, que no

són concloents en as signar al seu

partit el poder decisori de la fron
tissa entre el PP i el Pacte de Pro

grés. Bona part dels integrants
d'aquesta unió de forces dema

nen, a més, acabar amb la asime

tria de representació en les dife
rents institucions balears per re

editar el Pacte. «No cree que si

gui adequat parlar del que supo
sadament es faria en el eas hipo
tetic d'un determinat resultat

electoral», ha explicat Munar a

aquesta publicació. «Ara no és el

moment de parlar de supósits;
després de les eleccions, i com a

efecte dels resultats d'aquestes,
veurem que passa en l'escenari

polític i decidirem conseqüent
rnent.» La resta de forces políti
ques, empero, també tenen el seu

punt de vista, no sempre coinci
dent amb el de la presidenta.

I

t MariaAntimÚlMunar(UM).



N'és el eas l'emergent reunió entre

Esquerra Unida i EIs Verds, afavo

rida en les enquestes per la forta

oposició a la guerra iraquiana que
ha desplegat el coordinador gene
ral d'EU a l'Estat, Gaspar Llama

zares. Per Marilena Tugores, núme-

vern a totes les institucions amb la

presidencia de les quals col, laborara

-com el PSOE, no ha tingut respon

sabilitats directes al Consell aques

ta legislatura-, pero «no hi haurá

exigencies irrenunciables, perque la

intransigencia és absurda». Aquest
possibilis
me es veu

ara condici
onat per EIs

Verds, que ja
han advertit
del seu re

buig a un

nou pacte amb UM, un fet que sem

bla assenyalar l'esperanca perque el

parti t de Munar perdi la seva con

dició decisoria a les principals ins

titucions illenques.

ro tres de l'esperada llista conjunta
i escollida per la vocalia a Mallorca

-el quart, amb bones possibilitats
d'accedir als seients del Consell, és

el verd Darniá Rosselló- «les en

questes ens donen una projecció
interessant, tot i que aixó sempre

s'ha de prendre amb cautela». EU

advocará per obten ir árees de go-

També des del PSM, Maria

Antonia Vadell -vicepresidenta
actual de Mallorca i candidata a la

corporació- recorda que en el re

cent debat de política general del

Consell «ja diguérem que totes les

forces polítiques han de ten ir una

participació institucional propor
cional a la que han donat les ur

nes», tot i que aixo sembla arris

cat per a un partit en que «hi ha

dificultats per rendibilitzar (en
forma de vots) la feina que s'ha

fet al Consell i al Govern, ates

I'esforc que han fet PSOE i UM

perque els ciutadans relacionin

els seus partits» amb l'Executiu

balear i amb la corporació mallor

quina respectivament. Vadell

confia que la precampanya del

Marilena Tugores (EU-Eis Verds).
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ons». Significativament, la so

cialista d'Inca és conselIera in

sular i diputada autonómica al
hora.
En una situació que es reco

neix preocupant per al partit
majoritari de les Il les Balears,
el pp encara no havia publicat
les seves lIistes electorals en el

moment de redactar aquestes
línies; pero les travesses asse

nyalen que la primera veu «po

pular» al ConselI correspondrá
al seu portaveu actual, el batle

pobler Jaume Font, o al presi
dent del partit a Mallorca i batle

d'Inca, Pere Rotger, un dels

primers polítics del PP que ar

reu de l'Estat es desvincularen

de la postura del Govern
d'Aznar sobre el conflicte de

l'Iraq.
Font admet que les perspecti
ves del seu partit no semblen

les milIors amb que concórrer

a unes eleccions, pero addueix

la seva lIarga experiencia polí
tica per asseverar que «quan la

gent va a votar, no ho fa per

qüestions com la del Prestige o

la de la guerra de l'Iraq, sinó

per la seva seguretat i per la de

la gent propera; i les eleccions

d'enguany són eleccions de
l'entorn propero El que ha pas-

I FrancinaAmengual (PSIB-PSOE).

P SM, «cercan t un con tacte

molt directe (amb la població)
i una política de participació i

censens» pugui davalIar aques
ta manca de reconeixemen t.

Pel PSOE, com per EU, la re

acció de les seves cen trals a la

circumstáncia de l'Estat i de la

guerra al golf Persic ha fet que
les enquestes els permetin ale

nar, pero no adormir-se.
Francina Armengol, portaveu
socialista al ConselI i que opta
a la presidencia de la corpora
ció insular, s'estima més expli
car que «la sortida és molt fa
vorable a tots els partits que
fem el Pacte: contra els pronos
tics del Pp, esgotam la legisla
tura i anam cap a la següent amb
un balanc molt positiu de totes

les forces integrants ... , i del
PSOE com a partit majoritari i
cohesionador d'aquesta unió».
I especula que «daval lará en

vots el Pp, per una oposició ab
solutament destructiva i dema

gogica, molt enfora del senti
ment de la gerit». Aixo no obs

tant, Armengol reconeix que la
seva feina d'oposició al Govern
de Mallorca «no l'hem sabuda
transmetre al carrer, perque ha

estat callada i dificultosa, pero

hem aconseguit que el ConselI
funcionas a tots els nivells».
Sobre la seva candidatura a la

presidencia insular, precisa que
«evidentment, el PSOE no re

nuncia a governar el Consell,
pero tots sabem que la política
és de vegades l'art d'alló possi
ble: l'any 1999 haguérem de sig
nar un pacte molt general per
fermar les diferents instituci-

JaumeFonl (PP).



sat no agrada a ningú -tampoc
a mi-, pero tenc moIt clar que
la gent només valorara com es

tam després de quatre anys amb

el Pacte [de Progrés]; i jo crec

que els indicadors no els són

favorables».
Amb contundencia, pero amb
to conciliador, Fon t assegura

que les úniques árees del Go

vern insular que han mostrat

eficacia en aquesta legislatura
són aquelles que ja estaven

consolidades abans, com

l'atenció a la tercera edat o a

l'associacionisme esportiu. En

aquest con text, el polític del PP

advoca per rellancar les cornpe
tencies ja assolides pel Consell
-com ara la de carreteres- abans

que acceptar-ne de noves, amb

l'excepció de les ja programades
d'ordenació turística, d'agricul
tura i de benestar social.

Contráriament, Maria Antonia

Munar advoca per «incremen

tar el nostre sostre competen
cia!' A Unió Mallorquina par
tim de la prernissa que l'auto

govern és una peca elau en

I 'edifici au tonórn ic i que tot

aquest moviment fará possible
que el Consell de Mallorca

creixi com a vertader govern de
l'illa. A rnés, aquesta assump
ció a cárrec dels consells insu

lars és positiva per al Govern
de les Illes Balears», el qual dis

posara de «rnés capacitat [ ... ]
per gestionar la defensa deIs
nostres interessos davant

Madrid». Les condicions

d'aquesta assumpció són, com

és sabut, la possibilitat del des

envolupament normatiu i un

sistema de financament que en

faci possible la gestió.
Com a maxima responsable del
Consell de Mallorca, Munar

defensa -Jogicament- aquesta

gestió en les arees del seu go

vern, i nega la validesa de les crí

tiques llancades des de l'oposi
ció sobre un fracás del PIa de re

sidus sólids urbans (epodem pre
sentar a la ciutadania un projec
te integral de tractament de resi

dus que és i sera un deIs més
moderns d'Europa», afirma

Munar) o el fet que el pla territo

rial de Mallorca no hagi estat

aprovat en aquesta legislatura (ho
sera «a principi de la proxima;
la nostra feina esta feta, no ho

dubti»).
Aixó no obstant, la majoría
deIs partits, tant al Govern com

a l'oposició, admet que aquests

quatre anys han mostrat llums

i ombres. Si d'una banda s'ha

aconseguit aprovar una llei de

consells i un reglament orgá
nic raonablement consensuats,

tant el PP com EU-EV s'han

mostrat moIt crítics amb la car

ta blanca que suposa l'aparició
dels consellers no electes en el

Govern insular, seguint el mo

del de les conselleries dámb it

balear, que impulsa UM. El fet

que eIs partits aliats hagin pa
tit crítiques internes i externes

per complir amb la disciplina de

vot en qüestions com aquesta fa

que eIs grups assemblearis anun

ciín un increment qualitatiu en

la seva tasca de control.

Per Jaume Font «tot aquest au

togovern no ha servit per inci

dir més sobre eIs ciutadans»,
els quals poden ser indiferents

a «paraules com autogovern,

estatut», perque «alló que vo

len és que eIs ajudin a resoldre

eIs seus problemes». Aquesta
acusació no és acceptada pel
Pacte de Progrés, com és natu

ral, pero partits com el PSOE

apunten a una segona fase en

que el ciutadá notara clara
ment eIs efectes de la gestió. «EI

1999 férem una aposta: aquesta
havia de ser la legislatura dels
consells insulars i ho hem

aconseguit. [ ... ] Ens queda par
lar deIs ajuntaments», explica
Francina Armengol, que afe

geix: «Estam en una situació en

que encara hem de rebre mol
tes cornpetencies au to nórn i

ques, amb Justícia com la més

rellevant, i a partir d'aquí hem
de dibuixar el model instituci
onal de les Illes Balears.»
Dotar de cornpetencies plenes
eIs ajuntaments, com a entitats
de maxima proximitat a la pobla
ció, és una possibilitat també ob-
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servada per Munar, pero amb

matisos importants: «Unió Ma

llorquina defensa uns ajunta
ments ben financats perque pu

guin desenvolupar les seves fun

cions i atendre les necessitats de

la eiutadania sense que aixó su

posi minvar eIs recursos transfe

rits a la comunitat autónoma i

respectant l'organització territo

rial.» En aquest eas, ha de conti

nuar «el desenvolupament de

l'Estatut fins a assolir l'edifici

institucional que el nostre país
necessita, amb uns ajuntaments,
uns consells i un Govern amb

cornpetencies plenes, exclusives

i ben financades».
Pero aquest model, que podrien
subscriure la majoría dels partits
registrats a les Illes Balears, té

uns entrebancs que assenyala
Maria Antonia Vadell: «El Go

vern de l'Estat mai no acceptará
eIs consells com a interlocu

tors.» Com més avancat i descen

tralitzat és el model institucio

nal illene, més frágil pot ser la

seva capacitat de gestió. Aixo ho

adverteix el PP -un partit d'ám

bit nacional i centralitzat, no ho

oblidem-, que ofereix com a al
ternativa la seva homogeneitat.
Són paraules de Jaume Font amb

doble sentit, perque també afec

ten la dificultat decisoria d'una

en tesa de cinc forces polí tiques:
«El Pacte pot ten ir bones inicia

tives, pero mai no seran homo

genies i, en conseqüencia, seran

insegures, com s'ha demostrat

am b el pl a territorial de
Mallorca.» Per descomptat, tant

PSOE com UM han destacat les

seves funcions cohesionadora i
moderadora del Pacte respecti
vament, mentre que EU-EV han

volgut mostrar la seva orienta

ció social en les polítiques des

envolupades i el PSM advoca per
la seva proximitat a la societat

civil.

Pero tot aixo és només una pre
sentació deIs estris de dibuix i
deIs plánols mostrats pels arqui
tectes de Mallorca. Sera, com

sempre, el cintada qui decideixi

si compra o no la casa.



ELMIRALL

ELMIRALL BUTL E
SUBSCRIPCIÓ

Sr./Sra.---------------------------

_____________________ DNI _

Adre�a---------------------Núm.---Pis _

�odipostal-----Població-------------------

Telefun _

Em subscric a la revista EL MIRALL, al preu de 25 euros de quota anual. Podeu presen
tar eis rebuts a l'entitat bancária/d'estalvi que indic a continuació i a la qual deman que
eis accepti i eis carregui al meu compte:

Ban��aixa----------------------

Agencia/Oficina _

D� �te./Lta. núm. _

Signatura



Consell

Dos
•

•

I

Formentera

Després de quatre anys de govern

progressista en minoria, el pano

rama polític pitiús mai no havia

estat tan ineert a la vegada que in

teressant, almenys pel que fa a les

eleccions autonomiques. Lespec
tacular creixement demográfic ex

perimentat per Eivissa i Formen

tera durant l'última década, que

suposará l'entrada en joc de milers

de nous votants procedents de re

gions i paísos de cultures i menta

litats forca diferenciades, constitu-

Pilar Costa, aaualpresidenta del Cameli.

eix sens dubte el factor elau

d'aquests apassionants comicis, en

que la lluita sera acarnissada i se

centrara en el quid de la qüestió: el

territori, és a dir, la integració físi

ca, pera també cultural, d'una po
blació creixent en un espai molt

reduít.

Les crítiques per la gestió urbanís

tica han estat precisament les mi

llors armes d'atac dels principals
grups de l'oposició al gabinet de

Pilar Costa, la presidenta del Con

sen d'Eivissa i Formentera des de

1999. Aleshores, la manca de l'ins

trument adequat per portar a ter

me aquesta planificació, el ja fa
mós PIa territorial insular (PTI),
ha ences el debat preelectoral fins

a uns límits desconeguts: «Encara

no l'hem pogut aprovar perque no

disposem de la majoria, és així de

senzill», assegura la jove dirigent
esquerrana. En canvi, el candidat

del Pp, l'antic vicepresident Pere

Palau, lamenta que ni tan sols s'ha

gi fet una primera passa: «No hi ha

hagut aprovació inicial del docu

ment. Tampoc no tenen clar quin
ha de ser el nostre model turístico

No s'ha fet res», sentencia el vete

ra polític conservador.

De totes maneres, Costa ofereix un

balanc positiu de la legislatura i
destaca tres aspectes essencials del

seu mandat: la democratització de
la maxima institució de govern de

les Pitiüses, els avances en mate

ria sociocultural i la «feina feta, in

suficient encara, per planificar el
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nostre territori, que s'ha traduít en

dues moratóries per aturar determi
nades urbanitzacions a l'espera del
PTI. Va redactar-se un primer docu

ment, que fou sotmes a les al-legacions
i a les consideracions deIs ciutadans.
Un pla d'aquestes característiques re

quereix el máxim consens possible de
totes les forces polítiques i del con

junt deIs habitants de les nostres

illes», Segons la presidenta, que re

corda eIs setze anys anteriors de con

trol de la dreta, el pp és «responsable
del desgavell urbanístic»,
EIs fruits de la gestió del Pacte són

.

«palpables», segons l'opinió de l'ad

vocada eivissenca, que recita de me

moria algunes de les realitzacions més

destacades: «Hem potenciat l'oficina
de la dona i triplicat la quantitat de

pisos d'acollida per a dones maltrae
tades. Aviat obrirem la primera
escoleta pública de Formentera i el
centre de rehabilitació psicosocial
per a malalts mentals. El nou centre

d'in tegració sociolaboral per a

discapacitats complementara els ac

tuals cursos de formació. A més, el
Fons Pitiús de Cooperació és la pro
va que el Consell no ha donat l'es

quena aIs col-Iectius de ciutadans so

lidaris i a les organitzacions no go
vernamentals. La institució és ara més

participativa, l'oposició mateixa pot
participar en les comissions, per

exemple, les de patrimoni i urbanis
me. Si aixó no ha suposat un avanc
considerable en la democratització
del Consell ... »

Lolivera progressista pitiüsa es pre
sentara a les eleccions del25 de maig
sota la forma de pacte a quatre: PSOE,
Esquerra Unida, Entesa Nacionalis
ta i Ecologista (ENE) i la secció insu-

lar d'Esquerra Republicana de

Catalunya. Li tallaren una branca, la
d'EIs Verds, que aspira a convertir-se
en el partit frontissa del Consell i el

Parlament balear. «Governar en mi

noria és difícil. Ens agradaria assolir
la majoria absoluta, és elar, per dur
endavant el nostre programa. No

pensam aplicar el rodet, sinó que la
nostra sera una majoria de taranná

dialogant. Serem generosos», assenya
la Costa. Per tant, el Pacte Progressis-

ta s'ha proposat com a objectius repe
tir triomfal Consell i aIs ajuntaments
d'Eivissa i Formentera, a més de gua

nyar per fi a Sant Josep (on perderen
només per 300 vots fa quatre anys) i

Sant Antoni. Quant a Sant [oan de

Labritia i Santa Eulária, feu inexpugna
ble del conservador Vicent Guasch des
de 1979, aixo ja és una altra historia.

Aquesta experiencia política ha fun

cionat «millor del que esperávem»,
segons Costa. «Hem eliminat descon-



Pere Palau (PP).

fiances i barreres amb el treball dia

a dia. Hi ha diferencies, natural

ment, pero no són problemátiques.
EIs votants no han perdut la

il.lusió, tot i que el poder sempre

desgasta. Pot haver-hi gent des

contenta amb nosaltres, sí, pero el
nostre missatge progressista enca

ra engresca. Ens queda molta fei
na per fer i, per aixó, és necessária

la continuítat del nostre proiecte
polític.» Laprovació definitiva del

PTI i l'área d'assumptes socials es

devenen les assignatures pendents
de la coalició esquerrana: «Són eIs
temes prioritaris. La riquesa que

generam eIs habitants d'Eivissa i
Formentera no es correspon amb

eIs serveis i les infraestructures de

que gaudim.»
EI PP fa una lectura diametral

ment oposada del període progres
sista al Consell Insular. En parau
les del seu líder, Pere Palau, «el

Pacte ha provocat un desengany
molt important entre eIs ciutadans

i nosaltres eIs volem transmetre

confianca i seguretat i recuperar
el paper de protagonistes». El pro

grama electoral d'aquest empresa
ri de Sant Miquel de Balansat, ex-

ponent de la vella guardia de I'epo
ca d'Antoni Marí Calbet, girara en

torn deIs tres «grans reptes» que

plantejará la propera década:

«Consolidarern un model turís

tic de qualitat fora de temporada
(l'anomenada desestacionalit

zació), impulsarem el PTI com a

instrument per ordenar i preser
var el nostre territori en el futur i,
així mateix, farem tot el possible
perque eIs eivissencs i eIs formen
terers rebin uns serveis d'acord

amb el seu nivell de vida. Volem

afavorir les millores en sanitat,
ensenyament i transports. EIs

pitiüsos hem de poder desplacar
nos i viatjar amb més facilitats i

més barat», assegura.
Des del punt de vista del PP i el
seu candidat a la presidencia del

Consell, la potenciació del sec

tor turístic no implica l'incre
ment del nombre de llits, sinó

que més aviat ha d'incidir en as

pectes com ara «la millora de les
condicions laborals deIs treballa
dors i el foment de les infra

estructures de qualitat». A tall

d'exemple, Palau esmenta la cre

ació del que sera el segon hotel

de cinc estrelles de l'illa: «Són
eIs empresaris els que han d'ofe
rir un bon producte», afirma ro

tund.

Recuperar el domini del Consell
ha esdevingut una obssessió per

aIs conservadors. Pere Palau su

posa una jugada de poc rise da

vant eIs altres aspirants, pera
haura de fer front a l'innegable
carisma de Pilar Costa, una dona

capac de compaginar la tasca

política amb la seva afició pel
teatre. De tant en tant puja a l'es

cenari per actuar juntament amb

eIs membres del grup d'Arts i

Oficis, una de les formacions

més ernblemátiques de l'illa. Per

contrarrestar l'atracció exercida

per la senyora presidenta, que pa
lesen les cameres fotográfiques i

televisives, el PP presenta un

home tot terreny que ha estat di
rectiu de la Sociedad Deportiva
Ibiza, regidor de Turisme a

l'Ajuntament de Sant Antoni,
tresorer de la patronal Petita i

Mitjana Empresa d'Eivissa i

Formentera (Pimeef) i vicepre
sident primer del Parlament de
les Illes Balears entre 1993 i 1999.



Un pes pesant sorgit de les files
de la Unió de Centre Democrá
tic (UCD), forjat dins el Partit Li

beral i, finalment, reciclat en un

polític de gest amable i proper
als seus veíns. EI candidat sense

sorpreses envers el tranquil
Vicent Tur, el terratrernol Fanny
Tur i l'encant gairebé irresistible
de Pilar Costa, una no militant
al capdavant de l'«amanida rus

sa», com definiren els populars
l'amalgama de partits del Pacte

Progressista.
El tercer protagonista en discor-

. dia del combat electoral és el pro
fessor d'institut Joan Buades,
l'únic conseller d'Els Verds, que
fou destituit per decret presiden
cial el18 d'abril de 2000, després
de nou mesos d'ernbaras político
«Pilar Costa i el PSOE m'acusa

ren públicament a mi i a na Mar

galida Rosselló, la consellera de
Medi Ambient del Govern, de no

haver sabut aturar unes obres,
tres xalets en concret, de la zona

protegida de Cala Llentrisca.
Pero en realitat alló era compe
tencia del conseller d'Urbanis

me, aleshores el socialista Vicent

Tur, o de la presidenta mateixa.

Volgueren penjar-nos el mort»,

explica aquest objector de cons

ciencia amant dels viatges, la lec
tura i el jazz.
Per tant, el Pacte ha comptat
amb només quatre dels seus cinc

socis inicials alllarg dels últims

tres anys. El cap d'Els Verds ha

estat acusat de tr a íc i ó i de
constituir realment la «pinea»
del PP dins el Consell Insular.

Res d'aixo amoína Buades, que
considera que l'única alianca
d'interessos s'ha produít entre els
conservadors i els progressistes
mateixos: «S'ha reflectit en els
temes d'ordenament del territo
ri. Nosaltres sempre hem votat

d'acord amb cadascuna de les

propostes presentades.» EIs eco

logistes defensen una moratoria
«més potent» i un PTI «rnolt més

fort» davant les actuacions im

pulsades fins ara per l'equip de

govern de les Pitiüses: «Perites
mesures cosmetiques que fan

riure si les comparam amb el que
s'está realitzant a Menorca», sos

té Buades.
EIs Verds és la formació més op
timista. Les seves aspiracions
apunten cap a un notable aug
ment de vots: «Pedem aconse

guir dos consellers i dos regidors
a la capital eivissenca, és a dir, el

doble del que ara tenim. Se'ns

presenta un escenari polític molt
favorable. El Pacte ha batut el
record de concessió de Ilicenci
es urbanístiques. EI PP ha apos
tat per velles glories i tornara al

passat. Representen un remake
del que ja hi havia, és un projec
te esgotat.» Les expectatives de

Buades es basen en els resultats
de les eleccions autonorniques
de 1995, quan tots els partits ana

ven per separat: «EI PSOE va

emportar-se el28% dels sufragis,
i li van pertocar quatre consellers.
D'altra banda, el 6,5% dels elec
tors votaren EIs Verds i ens do
naren un diputat», rememora.

En aquella ja llunyana cita amb
les urnes, Esquerra Unida va ob
tenir el 5,8% dels vots, mentre

que ENE (1,5%) i ERC (0,7%) es

convertiren en partits residuals.

Ara, empero, tots ells han pres
un bocí del pastís.
El programa ecologista s'estruc

tura en tres «grans prorneses»
electorals: «El canvi territorial,
amb la protecció del paisatge i el
foment dels habitatges socials

(lloguers més assequibles per a

joves, majors i persones d'ingres
sos reduits); assolir el nivell eu

ropeu en serveis socials i, final

ment, incrementar la participa
ció ciutadana i el poder pitiús a

les institucions autonomiques.
Eivissa i Formentera són la ven

tafocs de les Balears, no pinten
res a Palma. Rem de conquerir
més cornpetencies, per exemple,
les d'habitatge.»
Aquest missatge de caire profun
dament social haurá de captivar
sobretot els electors més indeci
sos. Loferta ecologista competi
ra amb la sensació de «seguretat»
que vol oferir Pere Palau i la se

gona empenta d'il-lusió dels pro-

gressistes, que haurien de me

nester quatre anys més per des

envolupar els seus ambiciosos

projectes, entre ells la recupera
ció integral de Dalt Vila i el cen

tre historie de la ciutat, distingit
amb la declaració de patrimoni
de la humanitat per la Unesco.

La immigració tindrá molt a dir

en aquesta convocatoria, una cir

cumstáncia que no ha passat des

apercebuda per a cap dels candi

dats. «EIs peninsulars s'han de
sentir com a casa seva i no po
den ser discriminats per parlar
una llengua o l'altra. Cadascú
s'ha d'expressar com vulgui, des
del respecte a la nostra cultura i
aIs nostres costums. I, pel que fa
als sud-americans, magrebins i la

resta d'extracomunitaris, la seva

situació ha de ser legal. Benvin

guts siguin els qui vinguin a tre

baIlar complint tots els requisits.
Per descomptat, s'han d'adaptar
a la cultura eivissenca. Sobra tota

la gent que només pensi a delin

quir. No hem d'acollir els delin

qüents», assegura Pere Palau.

Com evidencien les xifres i els

percentatges curs rere curs, la po
blació escolar de les Pitiüses és

el reflex d'aquesta nova realitat

pluricultural. La irrenunciable

defensa del territori en perill
s'haurá d'acompanyar d'actuaci

ons contundents destinades a

afavorir la integració social, la

boral i també lingüística dels

immigrants, especialment els

procedents de paísos del Tercer

Món. La racionalització de l'es

pai físic, la mare de totes les qües
tions, ja no pot deslligar-se de
l'esclat dernográfic: «Ens queda
molta feina pendent», repeteix la

presidenta Pilar Costa. «Per aixó
és imprescindible que el nostre

projecte polític tingui conti

nuitat», proclama. Pere Palau,
[can Buades i els altres partits
rivals -amb algun altre grupuscle
espanyolista en la gresca electo

ral- estan disposats a impedir-ho
pel bé comú. En tot cas, el gua

nyador s'afanyará a no decebre

les esperances d'un poble que no

deixa de créixer.
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Cons II Insular
de Menorca

Si tot va segons el previst, just
abans d'acabar la present legisla
tura s'aprovara e! PIa territorial

insular (PTI), que ha de marcar l'or

denació territorial de Menorca en

eIs propers anys. És la principal
aposta del Govern del Pacte de

Progrés integrat pe! PSIB-PSOE,
PSM i EM-EU i encapcalat per la

socialista Joana Barceló, que el

1999 va permetre a les esquerres

recuperar el timó del consell insu

lar després de 7 anys de domini

popular (grácies al vot d'un trans

fuga socialista entre el 91 i el 95 i

amb majoría absoluta fins al 99).
Lactual presidenta repeteix candi

datura. És l'única dona al capda
vant de les llistes electorals. La res

ta són homes i tots ells debuten

com a candidats al Consell. EIs que
tenen més opcions d'aconseguir
representació són Eduard

Riudavets pel PSM, José Seguí
Díaz pel Pp, Llorenc Pons d'EM

EU i Raül Escandell d'Els Verds
de Menorca.

El Pacte de Progrés és reeditable.

Així ho asseguren eIs caps de llista

deIs partits que l'integren. En pa
raules de Llorenc Pons, coordina

dor insular d�EM-EU i actual di

rector general de Cooperació, la

principal virtut d'aquest govern ha

estat «canviar dinámiques. Fins

ara hi havia una dinámica molt

negativa, agressiva amb el territo

ri i amb poca participació ciutada

na». Per Joana Barceló, «la legisla
tura ha estat marcada per l'empen
ta que s'ha donat al Consell Insu

lar, tant en l'ámbit jurídic com grá
cies a la voluntat política. Una co

munitat autónoma de pobles tan

diferents i plurals com aquesta s'ha

de construir des de cada illa. En 4

anys, el Consell ha passat a ser la
referencia política constant en

qualsevol problema». Per donar

aquesta empenta ha estat fonamen-
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srer

tall'aprovació, en l'ámbit balear,
de la Llei de consells, que ha dotat
de més autogovern les illes. Fins i
tot el Pp, des de l'oposició, la veu

amb bons ulls. «Tot el que suposi
que la comunitat autónoma esti

gui descentralitzada és bo. EI prin
cipi de subsidiarietat és important
en una comunitat que esta consti
tuída per territoris separats», asse

gura el diputat José Seguí. Per elI,
pero, la capacitat d'autogovern no

ha de passar, almenys de moment,
per una reforma de l'Estatut d'au

tonomia, prevista en el pacte que
.

va permetre a Francesc Antich

proclamar-se president de les Illes
Balears i reclamada amb insisten

cia per EU-EM i el PSM. «Sempre
hem defensat la reforma i sempre
hem topat amb la negativa del PP i

del PSOE. Nosaltres creiem en un

estat federal en el qual tothom tin

gui el mateix ambit d'autonomia»,
diu Llorenc Pons.

Segons Eduard Riudavets, actual
ment delegat territorial d'Educa
ció de la Conselleria d'Educació i

Cultura del Govern balear, «cal re

formar-lo perque se'ns equipari
amb les anomenades comunitats

históriques, I pel que fa al consell,
creiem que cal augmentar les com

petencies en educació, sanitat,
medi ambient i orientació profes
sio nal». Des d'Els Verds de

Menorca, fundat l'any 2000 i per
tant el més jove d'Els Verds de les
illes (que han estat presents al Go
vern autonomic amb la consellera

Margalida Rosselló per Mallorca i
el diputat Joan Buades per Eivissa),
també es dóna suport a la reforma

«perque permetria, per exemple,
celebrar eleccions anticipades i
evitar situacions com les viscudes
al Parlament balear en anteriors

legislatures, en que la presencia de

transfugues ha fet gairebé ingover
nable la nostra comunitat», diu el
seu coordinador i candidat, Raül

Escandell, que lamenta que al cos

tat de l'aprovació Llei de consells
no s'hagin aprovat moltes altres
lleis que s'havien promes a l'inici

de la legislatura. Hi ha pendents,
entre d'altres, la llei de biodi

versitat, la d'impacte ambiental, la
de cooperació per al desenvolupa-

ment i la de contenció urbanísti

ca, que, segons Escandell, «és fo

namental, perque el sostre

poblacional és un dels grans pro
blemes de les Balears», Precisa
ment les al-legacions que han pre
sentat EIs Verds de Menorca al PTI
van encaminades a reduir el sol
urbanitzable. «Si no es redueix el
creixement urbanístic previst, que

permet arribar fins a les 300.000

places davant les 190.000 actuals,
la resta del PTI deixa de tenir sen

tit. No es tracta només de limitar

futures Ilicencies, sinó de retirar

ne, a forca d'indemnitzacions, al

gunes ja concedides. Que s'hagi fet
malament fins ara no vol dir que
no puguem evitar pagar-ne les

conseqüencies. I si val diners,
dones per a aixo tenim l'ecotaxa.

La recaptació que provingui
d'aquest impost hauria de tenir
més impacte ambiental, hauria de

servir per reduir el sol urbanitza
ble.» Joana Barceló es defensa

d'aquestes acusacions amb energia.
«Ens movem entorn de les 245.000

places. Cal recordar que no partim
de zero sinó d'unes situacions ju
rídiques molt complexes. Calia que
el pla fos respectuós jurídicament,
aplicant criteris el maxim de res

trictius. Pero fins i tot en el territo

ri compromes, definim i possibili
tem una oferta turística de baixa
densitat poblacional». Segons la

presidenta, «el PTI garanteix un

desenvolupament sostenible i per
met que els principals valors de
referencia de Menorca es mantin

guin: una illa amb tranquil-litat i
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vern durant aquesta legislatura.
J oana Barceló vol destacar

especialment la feina feta en temes

de benestar social, «que se'n parla
poc perque no són polémics, pero
s'ha fet un gran avanc, Per prime
ra vegada hem pogut equiparar
nos amb els serveis de Mallorca.

Ha estat una de les grans con

questes i ara s'ha de consolidar i

mantenir».

EI PSM presentara un programa
basat en 4 eixos: en primer lloc,
l'autogovern. EI segueix el com

promís social i el suport a la fa

mília, perque, segons Eduard

Riudavets, «per tenir una socie
tat cohesionada és necessari una

família sense problemes. I aixó

vol dir estar atents a les seves ne

cessitats: escoletes per als més

petits, atenció a la gent gran i als

joves, i la conciliació de la vida

familiar amb la laboral». EI ter

cer eix del programa dels nacio
nalistes són les infraestructures

i el transport, amb una millora
del transport públic terrestre i de

les connexions marítimes i, fi

nalment, l'aposta per un model

econórnic propi que mantingui
l'equilibri entre els diversos sec

tors i no depengui només del tu

risme.

EI Pp, per la seva banda, treba

llará perque el Consell Insular

de Menorca tingui un govern de

cen tre reformista. Per Seguí,
aixó vol dir «una societat ober

ta, amb oportunitats. Tot el que

suposi una societat agafada per
les prohibicions o les subvenci
ons no creiem que sigui bo. Cal

posar eines perque la societat s'es

pavili, funcioni i tregui e! millor

de si mateixa», Pel candidat po

pular, a més, hi ha un aspecte en

el qual el consell ha de tenir un

especial protagonisme: el tema

social. «Aquesta població es fa

gran, assume ix molta gent de fora

que té problemes d'habitatge,
d'escolarització, d'integració, i el

Consell ha de ser un eix integra
dor.»
EM - EU creu que la seva presén-

E
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RaülEscandelL(Els Verds).
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cia al Consell és necessária per
mantenir una política d'esquer
res alternativa, transformadora i

ecologista. Amb vista al futur,
aposten per continuar millorant

les polítiques socials, amb espe

cial atenció a les residencies

geriátriques, la millora de les

condicions de vida d el s

discapacitats, la necessitat d'im

pulsar pisos de protecció social i

buscar solucions als problemes
dels immigrants, amb qui, diu

Llorenc Pons, «hem de fer feina

de convivencia». També preve
uen aplicar mecanismes de par

ticipació ei u tadana, com e ls

pressuposts participatius que ja
s'elaboren amb exit a diverses po
blacions de l'Estat espanyol, en

tre les quals hi ha Rubí. I, final

ment, es marquen com a priori
tat vetllar pe! territori amb polí
tiques respectuoses amb el medi
ambient.

EIs Verds de Menorca es mante

nen fidels als temes pactats per
EIs Verds de les illes a la con

venció programática de Sóller el

mes d'octubre de 2002: conten

ció urbanística, impedint que la

població flotant superi la resi

dent; protecció de la biodiver

sitat, creant més pares naturals i

dotant-los de gestió i vigilancia;
pacificació del clima, amb una

aposta clara per les energies al
ternatives i una reducció del

pare mobil privat amb la millora

del transport públic; agricultura
i ramaderia sana i ecológica;
multicultralitat, fent pedagogia
entre la població perque enten

gui que eis immigrants vénen a

fer feina i que estan ajudant a ti
rar endavant l'economia menor

quina; habitatge, amb una polí
tica d'habitatge social preferent
ment de lloguer, i participació
ciutadana, perque la societat no

participi un cop cada 4 anys sinó
cada dia en les decisions que
l'afecten.

Una mateixa illa, diferents ma

neres de plantejar-ne el futuro
Només els resultats del 25 de

maig ens diran quin sera el rumb
de la política insular per aIs pro
pers 4 anys.
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EIs lul-listes més experimentats
asseguren que el nom correcte

d'aquell ermita que arriba també

a ser Papa, i que dona títol a la

que sens dubte ha estat l'obra

cabdal del beat Ramon Llull, ha

de ser Blaquerna. Amb aquesta

grafia apareixen eIs primers in

cunables. «Que no abra este libro

quien no tenga el ánimo educado

para sentir lo primitivo, lo rústico y

lo candoroso. Nunca se vió mayor

simplicidad de palabra cubriendo

más altos y trascendentales

sentidos», sentenciava Don

Marcelino Menéndez y Pelayo.
No és, empero, en el fill d'Evast

i d'Aloma en qui es pretén cen

trar aquest comentari, malgrat
que hagi donat peu al títol, ja que
l'anecdota no deixa de ser prou

curiosa. Pero, sobretot -cal dir

ho-, és de summa importancia
aquest definitiu aclariment, ja
que els noms solen ser cosa sa

grada i mai per mai no s'han de

trastocar. Aquesta errada histo

rica, a hores d'ara, ja ha estat es

menada. Així, almenys, ho de

mostra l'anomenada Collecció

Blaquerna, editada per les uni

versitats de Barcelona i la de les
Illes Balears.
I ara mateix el que realment in

teressa és que just acaba de sortir

al carrer el segon volum d'aques
ta col-Iecció, que sota el títol de

Glossari de definicions lullianes,
hom pot topar de valent amb un

esplendid treball dut a terme per
María Isabel RipolI i Anthony
Bonner.

Igl�m1111341

I així, d'entrada, és la figura del

pare Miquel Colom, mític autor

d'aquelIs cinc toms del Glossari

general lul-liá, la primera imatge
que em trastoca la memoria. En

cara el puc veure dins la seva

cambra del convent franciscá

d'Inca, envoltat de lIibres i pa

pers.

Ara, empero, aquest nou glossari
no és de mots sinó de conceptes.
I cada paraula ve acompanyada
per moltes i diferents frases que,
en catalá o llatí, es reculIen de

les obres de l'Etapa Ternaria de

lo saviRamon. Cal dir, també, que
tot aquest valuós treball té la cor

responent traducció a l'angles,
llengua materna del senyor
Bonner.

J a l'any 1906, el psiquiatra i es

criptor andalús Diego Ruiz, cosí

d'aquelI pintor que s'anomena

va Picas so, va escriure l'obra ti

tulada Llull maestro de defini
ciones. Quasi cent anys més tard

d'aquelIa primera aproximació
podem veure aplegades moltes

d'aquestes definicions molt ben
estructurades grácies a aquesta

«[ ... ] mostra suficientment llarga i
contrastada per donar una idea bas
tant exacta deis seus métodes defi
nitoris [ .. ]», com així assenyala el

prefacio
Aquesta nova obra «[ ... ] es limita

a termes que Llull mateix ha defi
nit, i és d'un caire més bé filosofic
(i teologic) [ ... ]».
Definicions. Moltes definicions.

Art de definir. Proposar amb cla

redat i exactitud el significat de



les paraules. Es tracta, dones,
d'una obra molt seriosa. Sens

dubte, empero, una de les prin
cipals virtuts de tot glossari és la

rapidesa de consulta. I aquest
cronista es vol permetre la llicen
cia de sortir-se una mica del guió
d'aquesta obra tan expressament

dirigida aIs estudiosos de Llull i

jugar un poc amb la imaginació
d'un simple lector que cerca el

que pensava i escrivia el nostre

beat sobre molts i variats temes,

idees, conceptes ...

Hom pretén fer de la política una

autentica art moral. Vegem el

que pensava Uull: «[oo.] politica
es art ab la quallos buguesos procu
ren la utilitat publica de la ciutat

[oo.]». I més tard, llegim: «[oo.] art

moral es ordenar potencies e

applicarles a vertuts per moltiplicar
lurs actus e per mortificar vicis [ ... [»,
Exacte. Just el camí que s'ha se

gui t fins ara.

També llegim que els «[oo.] arti
eles son creure e amar veres coses e

maraveloses de Deu [oo.]». És obvi

que no es tractava dels periodís
tics. Pero no seria mala idea po
der aplicar aquesta definició
dins les modernes columnes pe

riodístiques, sobretot pel que fa
a ser sempre fidels a la veritat.

«E si tu vals acusar altre, e tu

escusar, feu ab tal diffiniment an

sia bel ornament.» Gens equivo
cat anava I'il-Iuminat de Randa.
I és que la veritat és eterna i no

distingeix els temps moderns
dels antics. El ver mai no entén

de modes.

I pel qui vol de

fugir de la insídia

mundana, cal que
cerqui cada albora

da ja que «alba es co

mencament de resplen-
dor efi de tenebres».

Llegim també que «[oo.]
enteniment es, fill, poder
d'anima qui enten be e

mal, e enten differencia e

concordanca e contrarietat

en les creatures; e per enteni-

ment a ham conexenca de les coses

qui son en veritat e de les coses qui
son enfalsetat [oo.]». Que en pren

guin bona nota els governants.
He escrit, a no sé quants dies que
les modernes catifes magiques
han acabat bombardejant
Bagdad. Déu no hi era, que nin

gú no s'enganyi, ja que «[oo.]Deus
es sobirana banea [oo.]».
I és que «Deus es aquella granea

qui ab ell se convertex, en qui banea
e eternitat, poder, saviea, volentat,
vertut, gloria e veritat son una cosa

metexa en nombre, per so que granea
sia aquella cosa per que sien grans
les dignitatz de Deu, e que de elles
sia gran unitat de nombre [ ... ]».
Més tard, observem que «[oo.]
banea es aquella casa per raó de la

qual bo fa be, enaxí que bona casa

es esser e mala cosa es no esser [oo.]».
I pel qui sapiga llegir i entendre,
sabrá que en son nom, per tant,
resulta inadmissible tota guerra.
LausDeo.



La falta d'un mare legal i el des

coneixement dels usuaris de l'ús

d'Internet i la telefonia móbil su

posa estar exposats a un perill ele

vat en la vulneració de la pro
tecció de les dades personals, se

gons els experts en dret civil.

Les noves tecnologies han dotat

empreses i particulars d'enormes

i d'excel-Ients avantatges que

permeten fer més optim el nos

tre treball diari; obrir nous ho-

ritzons en el món de la co

municació, l'empre-
sa, l'economia, la

societat, la cultu

ra i l'oci; així com

establir contactes

en qualsevol part
del món.

In ternet i la tele

fonia móbil són

dos clars exem

ples dels avencos
tecnologics que
han revolucionat

el present i conti

nuaran revolucio

nant la societat del

futuro No obstant

aIXO, l'enorme

progrés d'estar

cada vega da més
comunicat pot gene

rar al mateix temps altres perills:
qualcú pot vulnerar la nostra

privacitat. Hi ha una exposició
real que les nostres dades priva
des puguin ser utili tzades sense

el nostre permís, que algú sapi
ga, en definitiva, cada vegada
més de nosaltres sense que ni tan

sols ens adonem.

Igl�mtlI13&1

Si parlam d'internat algú pot sa

ber quins gusts tenim segons els

webs que visitem. D'altra banda,
amb un telefon móbil poden sa

ber qui som, a quina zona ens

trobam i cap a on ens desplacam.
Si tenim en compte que les em

preses de telecomunicacions te

nen participació tant en móbils

com en Internet, una sola

d'aquestes pot establir un perfil
d'un usuari i controlar-ne els

moviments d'una forma molt

completa. El món de la publici
tat i la comunicació pot guanyar
sumes increíbles sabent el perfil
de cada individuo

Experts en la protecció de dades

ens expliquen aquest fenomen i

ens donen alguns consells per
defensar la nostra intimitat, les
nos tres dades personals.

Internet i eIs sens perills

Pedro Grimalt és professor de

dret civil i des de 1994 treballa

en la protecció de dades perso

nals. Per aquest expert, Internet

pot arribar a ser problemática per
dues raons: «Cree que el princi
pal perill és que la gent no és

conscient dels perills que hi ha

en la informática i, a més, nor

malment li és igual. Laltra raó és

que la llei no esta preparada per
controlar tots aquests fenórnens.

La Llei orgánica de 1999 de pro
tecció de dades personals en

Internet no serveix. Ha quedat
obsoleta. Ara ha de néixer una

nova llei, pera és probable que

quan entri en vigor torni a que-
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dar caduca.»

L'exemple més cIar d'Internet
són les cookies (galetes) que
s'instal-len en el nostre disc dur
de l'ordinador. Quan navegam

per Internet hi ha determinats

fitxers, anomenats cookies, que
ens poden controlar les pagines
web que visitam. Les cookies ser

veixen básicament per crear per
fils de l'usuari. Si una persona
visi ta mol t sovintuna determi
nada pagina, a través de les
cookies se sabrá quins són els
seus gusts i el publicista sabrá si
l'interessa enviar a una persona

publicitat del que li agrada. Així
et poden enviar cibertires

(banners) o publicitat de cotxes,
de llibres, de diaris, de pagines
pornográfiques, si han vist que
visites aquest tipus de pagines.

Són legals o il·legals les
cookies?

El problema, segons Grimalt, és

que no esta clar: «Amb la llei en

la ma s'haurien d'analitzar
moltíssimes variants. El proble
ma és que hi ha supósits que di
uen que és Iegal i d'altres diuen
clarament que no ho són. I men

tre aixó passa persisteix una in

seguretat que no és positiva per
als usuaris.»
En tot eas Grimalt adverteix que

qualsevol ordinador que surt al
mereat té activades les cookies per
definició i sense la autorització i
el coneixemen t del clien t.

Aquest fet és inadmissible per a

l'expert: «Allo correcte seria que
la configuració no acceptas
cookies. De fet, no hi ha cap raó

técnica que ens obligui a accep
tar les cookies i a més ha de pre
valer la intimitat de les persones.
El més important és que cada un

decideixi si les vol activar o no.»

Qui controla eis perfils deis

usuaris?

No hi ha una resposta clara, diu

Grimalt. Encara que és molt di
fícil demostrar-ho, poden ser els

servidors mateixos de la Xarxa,
les companyies que donen con

nexió a Internet. També poden
ser persones o entitats especia
li tzades en la creació de perfils
que posteriormen t poden vendre

aquestes dades a empreses in te

ressades. Aixó esta prohibit,
pero és molt difícil demostrar que
han tret profit de les teves dades

i, sobretot, qui ha estat. «Demos

trar-ho és extremadament difícil

i a més sembla que a la gent no li

importa gaire», conclou Grimalt.
El problema actualment és que
un particular té poques vies de
defensa i no gaire efectives. «Si
l'usuari observa que s'ha instal·

lat una cookie que assumeix in

formació, pot presentar una de

núncia a l'Agencia de Protecció
de Dades al·ludint que hi ha una

persona que ha recopilat infor

mació sense el seu consentiment.
El problema és que s'ha de saber



qui li ha posat la cookie i moltes

vegades és impossible saber-ho.

Laltre problema és que la Llei

diu que en principi no es vincu

len les cookies a una persona sinó

a un ordinador, concretament un

IP. �IP o DNI de l'ordinador és

El debat de la inseguretat i la

privacitat té molts exemples en

el món real. Algú pot saber els

teus gusts si compres a través

d'una targeta de credit o una tar

geta comercial. «Si anam al su

permercat i un dia compram per

nil, vi i xocola

ta amb la targe
ta de credit, no

passar
á

res.

Pera si feim les

mateixes com

pres durant un

mes, aquest su

permercat sabrá quin és el nos

tre perfil com a consumidor iens

podrá enviar un catáleg de pu

blicitat amb les nostres preferen
cies. En principi aixo pot ser

com una cabina telefónica. No

és personal encara que ho sigui.
Per tant aquestes empreses s'afer

ren a aixó i teóricamen t actuen

de forma legal.»

Report
positiu, pera el rise que cada ve

gada perdem la nostra intimitat

també és un fet.»

Les nostres dades

EI que pareix cert és que ara com

ara hi ha un negoci encobert o

de compra de la privacitat de les

persones. Hi ha un cornerc de

vendre els perfils dels clients.

Qui tengui una llista major de

perfils més avantatges traurá so

bre els seus competidors. Un dels

grans problemes de la Llei orga
ni ca de protecció de dades per

sonals és que el grau de compli
ment és mo lt baix, denuncia

Grimalt. «EIs ciutadans som

molt generosos. Hi ha poques

empreses que compleixin amb el

deure d'informar l'usuari. Si en

el món real no hi ha la cultura

de protegir les teves dades, més

difícil és afrontar aquest fet a tra

vés d'Internet.» Un exemple.
Podem estar farts de rebre publi
citat per correu tradicional,
pera, en canvi, són pocs els ca

sos de persones o comunitats de



ortatge
veíns que s'acullen a la llei de
no rebre publicitat en les seves

bústies. En definitiva, a la gent
li resulta mes como de agafar la

publicitat i tirar-la que tramitar
un paper.
Per Grimalt, el terna de la

privacitat resulta frustrant. «Tens
la sensació d'estudiar ciencia-fíe
ció. Hi ha una llei, pero en 12

anys s'hauran dictat 3 o 4 sen

tencies en tot l'Estat sobre res

ponsabilitat civil per reclamar

danys i perjudicis sobre protec
ció de dades. És veritat que
l'Agencia posa sancions fortes,
pero es tracta de conflictes entre

empreses. EIs particulars no ho
solen denunciar.»
Per últim, Grimalt fa una serie
de recomanacions als usuaris
d'Internet: «Ser conscients de les
coses. La protecció comenca per
un mateix. Quan visites un web,
has de ser conscient que poden
saber que la visites. Aixo signifi
ca a vegades autocensurar-se pero
també valorar. Puc sacrificar la
meva intimitat per un possible
perill.»

Telefons móbils, una diana se

gura

Si parlam de noves tecnologi
es, no podem obviar el telefon
mób il, que ha revolucionat la
comunicació empresarial i do
mestica. I el perill de la

privacitat és molt més clar fins
i tot que a Internet, ja que la
utilització de telefonia móbils
és molt més personalitzada.
Maria Jesús Iglesias, llicencia
da en dret civil, estudia el co

mere electrónic a través de te

lefons móbils: l'ús d'Internet a

través de mobils. Per Iglesias,
des del punt de vista de la se

guretat, cal parlar dels proble
mes que hi ha respecte de la 10-
calització: «El més preocupant
és que el telefon mób il el por
tes amb tu a qualsevol part, tant

per a ús personal com professi
onal. La gen t sol ten ir un sol
telefon mobil. Normalment, els

aspectes de la vida professional
i personal estan separats i en

aquest eas no és així.»
La localització per móbils és
un sistema que funciona per
posició. Aixó avanca molt. Per

exemple, amb la tecnologia
UMTS poden arribar a localit
zar un individu amb un marge
d'error de 20
metres a les

grans ciutats.
«Aixó és prou

preocupant
perque et po
den arribar a

en viar ofertes
a través del mob il quan passis
per un determinat establiment.
Ells poden saber que passes per
una cafeteria on sols berenar i
et poden enviar ofertes perso
nals. Aixó suposa un control
molt important sobre els teus

movimen ts», assegura Iglesias.
Aquest control funciona a tra

vés d'un sistema de coordena
des i d'an tenes que locali tzen

per árees la ciutat. Quantes més
antenes hi ha i quant més pre
cís és el sistema més fácil re

sulta locali tzar un cl ient. Aixó
es pot aconseguir amb un acord
entre una operadora que loca
litza l'usuari i els cornercos de
la zona. Aquest sistema a Es

panya no s'aplica ja que enca

ra no ha arribat la tecnologia
UMTS, al contrari dels países
nordics, on és del tot Iegal. De

moment, en aquests paísos no

s'ha generat un gran debat, ja
que pareix que es respecten les
normes de privacitat. Les em

preses no envien publicitat
sense el permís del el ierit. Ac

tualment, a Espanya les com

panyies envien missatges publi
citaris i de serveis propis. Pero

el futur és molt a prop.
Un fet que cal tenir en compte
és que les empreses no han de
demanar permís a l'administra
ció per vigilar-te, encara que
no ho puguin fer. És a dir, les

companyies, des del punt de

vista tecnologic, poden saber
on et trobes si tens connectat

el teu móbi l, Així de senzill. I

ho poden saber amb un marge
d'error depenent del sistema

implantat (GPS, UMTS) de 125
metres a 20 metres i segons el
nombre d'antenes implantades
en cada area.
«Les empreses són multimedia
i ten en interessos tant en

In ternet com en telefonia mo-

bil, plataformes digitals o per
cable. Com que hi ha una con

vergencia entre dispositi us i
xarxes hi ha una convergencia
del perfil de l'usuari. Així,
aquestes empreses poden con

cretar més el perfil de l'usuari,
saber més de cada individu per
mitia de l'ús que fa de l'ordina

dor, la televisió i el mob il, el

qual, d'al tra banda, porta a to

tes parts. I grácies a les dades

que disposen de cada perfil, les

companyies poden establir
convenis amb determinades

empreses, per exemple, amb

grans superfícies, i enviar-te
ofertes d'aquestes empreses so

bre artides que saben que a tu

t'agraden. Sens dubte estaríem
davant d'un márqueting a la
carta i del més bestia», adver
teix Iglesias.
En un sentit aquest tipus de

márqueting es podria valorar
com a positiu ja que la publici
tat seria més personalitzada:
l'usuari rebria menys missatges
i mes precisos. Pero aixó tam

bé pot ser perillós ja que les
dades personals de cada un po
drien ser vulnerades i utilitza
des per a fins no gaire clars. Per

exemple, empreses laborals po
den utilitzar les nostres dades
fora de l 'ümb i t comercial.
«Aquest és el principal debato
El problema és que actualment
falta un mare normatiu que re

guli tots aquests planteja
ments», diu Iglesias. De mo

ment, el Gran Gerrná continua

jugant amb avantatge.
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II desplegament de la lIei del Castillo confirma la discriminació
deis idiomes distints del castella

cinc hores setmanals, amb la qual cosa impe
deix el desenvolupament correcte dels pro

grames d'immersió lingüística i vulnera l'Es

tatut d'autonomia i la Llei de normalització

lingüística, que preveuen que les hores de do

cencia de catalá en cap eas poden ser inferi

ors a les de castella. Per complir aixó amb

aquest decret o bé s'haurien d'augmentar els

ja carregats horaris lectius o bé s'haurien de

llevar hores d'arees básiques.

EIs primers decrets de desplegament de la

LOCE han confirmat el que ja es temia: que

aquesta llei, a més de promoure la desigualtat
de l'alumnat, s'ha concebut com una eina

recentralitzadora, pel que fa a la retallada de

les competencies de les autonomies i la dis

criminació dels idiomes distints del castella.

Efectivament, aquests decrets preveuen que

per poder passar de curs a l'ESO els alumnes

han d'aprovar obligatoriament les assignatu
res de castella i de mate-

mátiques, pero no pre
veu el mateix tracta

ment per als idiomes

propis de les comunitats

autónomes no castella

nes. També obliga a aug-

'2 mentar les hores de eas-

� tena a primaria fins a les
-.J
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la política lingüística de daume Matas
El candidat a la presidencia de les Illes Balears pel Partit Popular, l'exministre de

Medi Ambient jaume Matas, recull en el seu programa electoral augmentar les

hores lectives en castella i introduir que s'impar
teixi alguna assignatura en alguna llengua estran

gera. I aixó, segons ell, per complir el decret de

mínims, que preveu que almanco un cinquan ta per
cent de la cárrega lectiva s'imparteixi en catalá.

Amb aquestes mesures, el candidat popular pretén
afavorir el vertader bilingüisme, davant del que ell

considera imposició del catalá del Pacte de Pro

grés.



la cultura catalana, convidada d'honor a la fira Internacional
delllibre de Mexic

EIs organitzadors de la Fira Internacional del Lli
bre de Guadalajara (Mexic), grácies a les gestions
realitzades per l'Institut Ramon Llull, han desig
nat la literatura catalana com a convidada
d'honor per a l'edició de12004. Aquest fet

permetrá als editors i als escriptors de les
Illes Balears poder gaudir d'una platafor
ma de promoció de primera magnitud,
especialment dins l'ambit llatinoamerica,
ja que aquesta fira és la segona més impor
tant del món, tot just darrere la de Frankfurt,
on també hi va haver presencia dels escrip
tors illencs.
Elnstitut Ramon Llull, a més a més, preveu
muntar tota una serie d'activitats paral-leles

de promoció de la cultura catalana dins el mare de
la fira, com puguin ser concerts, teatre, dansa i
cinema.

HolO podra estudiar catala al Magrib
Gracies a un conveni signat entre la Universitat Hassan II-Ain

Chock, de Casablanca (Marroc) i l'Institut Ramon Llull, a partir del

proper curs, aquesta universitat magribina oferirá estudis de llen

gua i literatura catalanes en els seus plans d'estudis.
EI conveni preveu la creació d'un lectorat de catala, que sera el

primer de la riba sud del Mediterrani, que s'encarregará de
dinamitzar l'ensenyament de la nostra llengua i literatura en aques
ta universitat i d'organitzar activitats relacionades amb la promoció
de la cultura catalana, tal com ja fan els vuitanta-cinc lectorats exis
tents en aquests moments.

Segueix la discrilOinació lingüística
a l'lstat espanyol

En ple segle XXI, encara hi ha ciutadans espanyols que no tenen

reconegut cap dret quant a la utilització i l'ensenyament de la seva

llengua propia. El mes passat el col-lectiu berber de Melilla, pobla
dor autócton de la ciutat autónoma, va reclamar el reconeixement

de l'oficialitat del seu idioma, el tamazight. Tot i que la meitat de la

població de Melilla parla aquesta llengua, el tamazight no compta
amb cap reconeixement oficial ni té cap presencia als mitjans de

comunicació ni al sistema educatiu.
Les reivindicacions han vingut de la ma de l'associació

sociocultural Al-Andalus, que apunta com a motius per acceptar
les, la Constitució espanyola, l'Estatut d'autonomia de Melilla i la

Carta europea de les llengües regionals i minoritáries, signada per
l'Estat espanyol, així com raons de legitimitat historica.

e
-



Matilde Salvador

((

Matilde Salvador és

l'cutoro de la primera
opera en cctoló,

estrenada a Castelló
el 1943

Matilde Salvador és tota una insti

tució a la seva ciutat natal:
Castelló. Quan parles amb

Matilde no et pots creure que es

tiguis parlant amb una persona
nascuda el 1918. La seva claredat

d'idees és espectacular: destil-Ia
in tel-Iigencia, sen ti t com ú en

cada una de les seves paraules. A

l'hora de criticar i ser mordac tam

poc no es queda curta. Salvador és

coneguda especialment per haver

creat a la comunitat valencia la

primera opera en catalá, Lafilla del

rei barbut, la qual va estrenar a

Castelló el 1943, en ple franquis
me. La segona opera en catalá tar

da trenta anys. «Parla, de Vinatea»,
al Gran Teatre del Liceu de

Barcelona el 1974. El currículum

de Salvador és enorme. Entre al

tres guardons té el Premi d'Actua

ció Cívica Catalana, la Distinció

al Merit Cultural de la Generalitat

Valenciana, les medalles de la Ge
neralitat Valenciana. Ha ofert
nombrosos recitals de cancons se

ves acompanyant cantants de me

rit tant a Espanya com a Franca,
Italia i Suecia.

Matilde no atura de treballar. La
seva edat no li impedeix ser una

dona del tot enérgica i activa, que
no deixa de pensar a fer projec
tes i dur-los a la practica, com ho
demostra el seu gran cataleg
d'obres musicals. En la seva am

plia producció es pot trobar de tot:

))

ballets, cantates, representacions
esceniques. La seva obra de cre

ació musical abraca distints apar

tats, pero destaca en els de músi

ca escénica i música coral: dues

operes i quatre ballets estrenats.

Salvador és també pianista de

ruerit, encara que només actua

en públic per interpretar la seva

propia música.

Recentment ha participat en la ela

boració del disc compacte 5 com

positores contemporanies, que reu

neix obres inedites de composito
res de les Illes Balears, Valencia i

Catalunya. Aquest disc compacte
ha estat possible grácies al segell
mallorquí Ona Digital i a l'Insti

tut Balear de la Dona i s'hi recu

llen un total de nou composicions
que musiquen poemes de Xavier

Casp, Bernat Artola, Joan Fuster,
Maria Villangórnez, David Jou,

Joan Brossa, Margalida Pons i

Jaume, Maria Antonia Salva i
Vicent Andreu Estellés. Matilde
Salvador és la més veterana, i amb

diferencia, de les creadores

d'aquest album.

- Veniu d'una gran tradició fami
liar de músics i artistes? Quins
records teniu d'aquella epoca?

- El primer que et puc dir és que la
meva padrina em va ensenyar a lle

gir i escriure. Va ser ella qui em va

despertar una gran afició per la lec-



tura. I la tia Joaquima em va ensenyar
piano i em va allunyar de la pintura,
que era el que m'agradava.

per a mi un experiencia moIt bona i

encoratjadora. Em trobava davant un

públic de 130 d'experiencia operísti
ca i aixo es notava.

he treballat en poemes de Sebastiá

Pons, de Verdaguer. I de les illes, en

poemes de Miquel Dole i Costa i
Llobera. Com a interpret, he fet reci
tals amb un cantant elegit per mi moIt
fidel que acompanyo al piano.

- Una afició que, curiosament, váreu
retrobar molts anys més tardo - Perque la gent es faci una idea com

era de difícil ser dona i composito
ra a la seva epoca.

.

- De que estau més satisfeta?- Exactament e11983, el mateix any
en que vaig estrenar la cantata simfó
nica Les hares, amb el text del poeta
catala Salvador Espriu. Vaig pintar
sobre vidre, una practica que no he
abandonat i de la qual he fet exposi
cions.

- Les coses no són difícils ni fácils de
fer. Qui té il·lusió o afició les fa inde
pendentment de qui mana o qui no

manava.

- Quins records teniu de la gerra i
la postguerra?

- Pobre del que pensi que esta satis
feto Mala cosa aquesta de veure les
coses així. Un mai no pot estar satis
fet de les coses i quedar-se assegut des

prés sense fer res. Aixo no és intel·ligen t.

No he deixat mai de feina i no em

dedico a pensar en coses banals com

la satisfacció.

- Les vostres operes en catalá són
d'un merit grandiós. Que us va im

pulsar a fer una obra en catalá te

nint en compte l'epoca?

- Preferesc no recordar la guerra ni la

posguerra. No, d'aixo en no vull par
lar. La guerra va ser moIt dura. - Com veis el panorama musical

d'avui en dia. També es difícil com

pondre?- No hi havia cap opera en catalá. Vaig
ser la primera dona que va fer una

opera en catala a Valencia.

- Teniu fama de ser una dona molt

exigent amb alló que feis. Com és la
vostra relació amb les persones que
treballen amb vós?

- Ara hi ha moItes ajudes. Poden es

tar bé, pero també donen accés als

inútils. J o no penso que uns són més
bons o dolents depenent de la pasteta
de la qual estam fets. No som genis
per naturalesa, sinó perque hem lle

git i hem treballat més. Les condici
ons naturals d'un individu pot ser que

puguin influir pero davant de tot hi
ha les ganes i la voluntat de fer les
coses. Pel que fa al panorama musical

actual, l'ambient és mes important i

divers que fa uns anys. Pero penso que

qui vol fer una cosa la fa tant si hi ha

ajuda com si no n'hi ha.

- Que va significar per a vós aque
lla representació? Com va anar?

- A mi m'agrada la veu. Quasi en tot

el que jo faig hi intervé la veu. He fet
moItes cancons de concerts. Un tros

de caneó és com un tros de vida. Tinc
un gran respecte pels textos i m'agra
da la poesia, i per aixó és moIt impor
tant que un cantant que treballi amb
mi vocalitzi i respecti els textos. Pen
so que la veu humana no es pot com

parar a cap aItre instrumento Jo em

sent atreta per la veu i m'agrada la

poesia. A més, quan faig música tre

ballo per la meva cul tura.

- Va ser un exit total. Va tocar la fibra
sensible dels catellenecs. Després es

va tornar a representar e11980, pero
no hi havia gaire pressupost. Lhagué
rem de representar amb gent amateur

i no va anar també com la primera
estrena, com pots suposar.

-Passaren 30 anys des de la prime
ra opera en epoca franquista a la

segona opera que va fer i que s'es
trena a Barcelona un any abans de
la mort de Franco. Fou diferent

aquell estrena?

- Per acabar, que pensau d'Opera
ción triunfo?

- Teniu nous projectes?
- Creis que jo pens en aquestes be
neitures? Oblidaré que m'has fet

aquest pregunta. No me las feta, ia, ja.
- He musicat poetes de les illes, de
l'Alguer i de Catalunya. Darrerament

- SÓ. La segona opera es va estrenar

e11974, al Liceu de Barcelona. Va ser
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El portell de les possessions de

Femenia Nau i Femenia Vell es

localitza a la carretera de Lluc a

Po llen ca (C-71 O, Pol len ca

Andratx), vara el km 14,200. Pas

sada la barrera, ens endinsam per
un camí de carro envoltat d'olive

res i que inicialment avanca pla
ner. Davant la nostra vista podem
observar els estreps nord-orientals

del puig Caragoler de Femenia,
dels quals destaca el puig Ciuró (780
m). Un primer cap d'ull a la vege
tació dels voltants ens mostra es

tepes llimonenques, mates, cárritx,
lletreres, porrasses, cards, coixinets

espinosos i romaní, entre altres

especies. Un llarg revolt del camí

cap a l'esquerra ens permet assolir
una certa altura sobre les marjades
que acollien antics conreus. Prest

veurem el camí de les finques de
Massa i Mosset, que conflueix amb

el nostre des de l'esquerra ..

Ens acostam de front a les parets
rocoses del puig Caragoler de

Femenia, fins que, davant una ra

conada an les marjades s'accentu

en, el camí tamba cap a la nostra

dreta. Aviat, després d'un xaragall
superat per un pontet, trobam un

segon portell amb barrera metal

lica, envoltat de pins alts que es

barregen amb algunes alzines. Just

després de la barrera, el camí es bi
furca. Rem d'anar cap a l'esquer
ra, en lleugera pujada, ates que la
camada de la dreta condueix direc
tament a les cases de Femenia

Nau. Apareixen els primers ele
ments d'activitats tradicionals,
com un forn de cale, a la dreta, i
una bassa d'aigua, a l'esquerra. Les

cases de Femenia Nou queden a la

nostra dreta, precedides per parets
de pedra seca de les tanques agrí
coles; des del camí, en podem veu

re la part posterior. Les cases pre
senten aleat de dues plantes, por
tal fora d'arc rebaixat i coberta a

dos aiguavessos.
Una vegada que hem passat les ca

ses de Femenia Nou, apareix una

altra barrera metál-lica, que ens

permet l'accés a la propietat de

Femenia Vell, després de pujar un

botador situat en el brancal de l'es

querra. Un poc després del portell,
a l'esquerra apareix la font de

Femenia; mostra una mina de font
de forma arquitravada, amb una

pedra horitzontal que tanca la boca

a manera de llinda; els brancals

són polilítics, amb quatre peces de

pedra calcaría cadascun. Des de la

font, les cases de Femenia Vell no

es fan esperar. El camí s'hi dirigeix
directament, tot i que deixam a la
dreta un primer portell que dóna
accés a la part dreta de les cases.

[ust davant la facana de les cases

de Femenia Vell, el camí enllaca
en forma de giragonsa cap a l'es

querra amb una pista forestal més

Iq'�1Itf411.441

moderna que descriu una notable

pujada.

La possessió de Femenia

Malgrat el nam de la finca, les ca

ses de Femenia Vell han estat re

formades recentment. Constitueix
el centre d'una bona finca de mun

tanya i es traba envoltada d'un
ambient completament rústic, amb
corrals d'aviram i sestadors de bes
tiar. La facana principal de les ca

ses presenta un aleat de dues plan
tes. De la planta baixa, en destaca
el portal fora, que és d'arc rodó,
flanquejat a l'esquerra per un altre

portal també d'arc rodó; a més, hi
ha dues finestres i, a la dreta, en

una situació més baixa, producte
del desnivell del terreny, una

portassa d'arc rebaixat. El primer
pis mostra una renglera de quatre
finestres rectangulars i dues d'arc
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rodó, més a la dreta. Vora el portal
fora, hi destriam la rajoleta que
marca la casa núm. 5 del quarter
núm.1.
La possessió de Femenia surt do
cumentada en el Llibre del reparti
ment (1232) amb el nom de Santa

Famia; aquesta denominació per
met una interessant etimologia que

segons el p. Rafel Juan (Hojas de

Lluc, núm. 29, pago 12) pot recor

dar-nos el cristianisme mallorquí
anterior aIs musulmans; en el ma

te ix segle XIII, apareix el nom de
format en Sentefania i Sancta
Femania. En el repartiment cor

respongué, com totes les terres en

tre Lluc i Pollenca, a l'orde del

Temple, i a partir de 1312 aIs sue

cessors deIs templers, l'orde de

I'Hospital, que en reservaren el
domini directe i l'establiren a par
ticulars. D'aquests posseídors, en

tenim documentat Guillem

Malrich, entre 1353 i 1368; en

aquest darrer any el propietari del

domini útil fou Pere Cerda de
Pedruixella. En aquesta mateixa
data de 1368, les confrontes de
Femenia eren les alqueries de

Binifaldó, Mossa, la vorera de la

mar, les alqueries de Savanor

(Lavanor), Mortitx, Mortitxet,
posseída també per Pere Cerda, i
Morell (actualment, Muntanya).
EI 1389 Jaume Cánaves i la seva

dona Margalida adquiriren
Femenia a Ramon Cerda de
Pedruixella. Amb la família

Canaves, s'unificá la propietat de
Femenia i la de Mossa. Així, el

1515, Femenia era d'Antoni

Cánaves de Mossa. El cadastre de
1685 valora la possessió en 1.500
lliures. Lany 1789, G. de Berard

en fa la ressenya següent:
«Mediano; ganado, agua, huerto

y palmitos»; cal esmentar que en-

cara no reflecteix la divisió entre

Femenia Vell i Femenia Nou. Ac

tualment és de la família Moya
Segura.
Lhábitat prehistóric de la contra

da queda manifestat per la cambra
navetiforme de la rota Paparrí, ac

tualment en terrenys de Femenia

Nou; les cambres navetiformes o

navetes daten del pretalaiótic final,
entre els anys 1800 i 1600 aC.
Deixam les cases de Femenia Vell

i, per la pista que ascendeix sobre
el revolt de l'esquerra, iniciam una

pujada rosta. Després d'una volta

a la dreta, deixam de banda un se

menter de conreu i un aljub, que

queden a la dreta, mentre que el
coster de l'esquerra, més salvatge,
és ocupat per alzines i pinso Ben

aviat, el camí ens condueix a un

nou vessant que ens ofereix un

paisatge nou, del qua! destaca el coll

Ciuró; té aquest coll una línia de

a
a..
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carena perfectament corbada, entre el

puig de les Moles (760 m), a la dreta, i

el puig Caragoler (920 m), a l'esquer
ra. A la nostra dreta queda l'esquerpa
contrada de Mortitx, de la qual po

dem destriar l'embassament d'aigua
del torrent de les Comes, usat per a

finalitats agrícoles de la finca de

Mortitx i situat sota el puig de les Pa

rades (508 m). Acompanyats per aquest

paisatge, arribam a la font d'en

Quelota, situada a l'esquerra del camí;
a la dreta, encara s'aguanta la soca nua

d'un polI mort. Actualment, la font

presenta un aspecte a base de parets
de totxos que configuren una mina

gens tradicional, amb una barrera de

ferro que permet tancar-la. A l'interi

or, l'aigua provinent de l'ull de la font

cau dins una pica grossa, de planta
quadrangular.
Des de la font d'en Quelota
continuam encara per la pista fores

tal, feta més recentment en aquest
tramo Recorrem ara el coster nord

oriental del puig Caragoler, en direc

ció cap al coll Ciuró. Entre la vegeta
ció de cárritx, estepes llimonenques i

mates, s'hi afegeix l'estepa joana; és

una vegetació és molt degradada, amb

Femenia Veli.

algun pi aíllat que ha sobreviscut els

incendis. A uns tres minuts de la font

anterior, hi ha un fontinyol, denomi

nat la font des Ca, amb mina renova

da. Fa algunes decades, en aquest cos

ter s'hi estave11aren dos avions mili

tars, les restes dels quals es podien
veure fa anys. En el nostre camí cap

al coll Ciuró, ens apropam a un redol

de pins, i prest passam sota les penyes

que configuren el vessant esquerre del

coll, solcades per cavitats vermello

ses o grisenques.
Assolit el coll Ciuró (675 m), deseo

brim un nou vessant, el de la costa

nord, amb la mar al fons. La solitud i

la pau impregnen la panorámica. A la

dreta, sobre els nostres caps, apareix
l'estrep sud-occidental del puig de les

Moles. Des del coll, una darrera mi

rada retrospectiva ens permetrá abas

tar visualment fins a la Victoria

d'Alcúdia, amb la badia de Pollenca.
Des del colI Ciuró, la nostra ruta con

tinua cap a l'esquerra, en direcció a

ponent, i avanca encara per la pista
moderna. Deixam un planiol a la dre

ta, des d'on surt el torrent de

l'Argelegar, que arriba molt rápida
ment a la mar, vora la Crivella.

ESPECIALISTES

EN ARTICLES

DE MUNTANYA,
CAMPING, ESQUÍ

I ESCALADA

Tequipam per a "eventuro

Itine
Trobam en aquesta zona una vegeta

ció molt pobra, composta básicament

de coixinets de monja, cárritx, estepa
blanera i estepa joana; aquestes espe
cies es veuen aviat acompanyades per

cards, olivella i romaní. Al centre de

la plana, hi destaca una roca, deno

minada la roca de s'Ase. La pista puja
lleugerament fins que, a poc més de

cinc minuts del coll Ciuró, apareix
una paret transversal amb una barre

ra de metall nova; aquest mur parteix
del penyalar, a l'esquerra, i s'apropa
cap aIs tallats sobre la mar, a la dreta.

Hem arribat al pla de s'Argilota. La

paret és el signe que ens indica la si

tuació d'una antiga rota on es conrea

ven aquests allunyats paratges, que ara

tornen a ser llaurats. En aquest por

tell, s'acaba la pista moderna i conti

nua un tirany estret. A l'altra banda

de la rota, més al nord, trobam l'era

de batre, i la humil barraca de roter.

Té planta rectangular amb unes me

sures de 8,70 m de Ilargária per 5,30 m

d'amplada. S'hi poden observar les

restes dels paraments que dissenyen
la forma dels aiguavessos i el portal
d'accés, centrat en el lateral llarg ori

entat cap al sud-est.

Des del pla de s'Argilota continuam

el camí cap a ponent, alllarg del graó
natural que constitueix aquest pIa. A

la dreta destriam un paisatge rocós

amb formes geológiques originals. A

menys de cinc minuts de la barraca,
ja al final de l'esplanada, passam una

altra barrera de metall, amb botador

de graons metal-líes incorporat, i un

poc més endavant ens desviam del

sender principal cap a la dreta, per un

tirany que davalla, per tal d'arribar a

la font d'en Castell, les parets del con

junt de la qual observam encara un

poc allunyades. A uns set o vuit mi-
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nuts de la desviació, amb el sender poc
marcat, arribam a la font d'en Castell.
La font d'en Castell aprofita dues peti
tes surgencies, gairebé degotissos, d'un
mateix curs d'aigua que brolla a la su

perfície. El primer ull ha estat cobert

per una mina de pedra seca i coberta

arquitravada, amb boca de llinda, que
aculll'aigua en forma de bassa, amb el
sol inundat; una rampa empedrada
comunica l'exterior de la font amb l'in
terior inundat, sistema que devia per
metre l'abeurada de bísties. El segon
broll es troba situat alguns metres a la
dreta de l'anterior, a la part baixa del

parament del recinte de paret seca més

proper a la primera font. Constitueix
un petit fontinyol que raja per dins un

sole o regueró natural, recobert de
molsa i amb presencia de falzies. La

paret devia dissenyar algunes tanques
per sembrar-hi productes hortícoles i,
potser, per acollir alguna reduída guar
da de ramat o de bestiar.
Des de la font es pot observar la mar,

que apareix al fons d'una escletxa visu

al, pregona i inabastable. Aquesta es

cletxa és produída pel sole profund del

jac del torrent dels Porcs, que desguas
sa a la mar no lluny del corral d'en Fi

guera. Des de la font d'en CastelI,
tornam enrere pel mateix camí,
enllacam novament amb el sender i

passam pel pla de s'Argilota, on comen

�a la pista; pujam al coll Ciuró,
davalIam a les cases de Femenia Vell i
acabam novament a la carretera, al

portell de Femenia.

Itinerari
Portell de Femenia (carretera de Lluc

Pollenca; C-7l0, km 14,200) - cases

de Femenia Nou - cases de Femenia
VelI- font d'en Quelota - coll Ciuró
- font d'en Castell - portell de
Femenia (C-710, km 14,200).

Horari

portelI de Femenia

(C-7l0, km 14,200)
Femenia VelI
coll Ciuró
font d'en CastelI
portelI de Femenia

ISmin
30min
30min

lh 15 min

Total: 2 h 30 min

(temps aproximat de marxa,

sense les aturades)
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La guerra d'Iraq va enfosquir la

cerimónia dels Osear. Millor així,
perque la hipérbole en l'empaque
tat de la majoria de les candidates

no es correspon amb el producte
que apareixia en la pantalla. EIs

premis es deslliguen cada vegada
més de les pel-lícules en si, que de

tota manera seran contemplades
per una part ínfima de la població.
Hollywood premia la maquinaria
de la seva indústria, la qualitat no

té importancia. Per capítols, cal

constatar un augment en la inten

sitat de les interpretacions, al cos

tat d'una deixadesa cada vegada

major en la construcció i la narra

ció de les histories. Mai no hi ha

hagut un col-Iectiu d'actors i
d'actoresses -Estats Units s'ha
rebel-lat contra la denominació

d'actrius amb la versatilitat actual.

S'hi deixen la pell, s'aprimen i s'en-

greixen a voluntat, fins i tot es des

figuren el nas si aquest estratage
ma els aproxima a una estatueta.

Ja que no va figurar en la majoria
de nominacions ni en cap dels pre

mis, caldrá convenir de partida que
la millorpel-lícula de l'any ésLejos
del cielo. La cinta de Todd Haynes
amb Julianne Moore i Denis

Quaid va obtenir el guardó dels
crítics cinematografíes, per la qual
cosa podria sorgir la lógica preven

ció a enfrontar-se amb un produc
te per a exquisits, els temibles

pasolinis. Tanmateix, l'assentiment

de la crítica s'ha d'agafar com un

handicap addicional d'aquesta
excel·lent revisió del melodrames

de Douglas Sirk. És magistral a

pesar de la coincidencia dels ex

perts. I si la segona hora de projec
ció mantingués el ritme de la pri
mera, seria un dels millors títols

de la historia del cine. �Academia

la va tenir en compte en propostes

circumstancials, per lliurar-se des

prés a la dictadura de Harvey
Weinstein i els productes de
Miramax. Las horas és el producte
arquetípic de la factoria que va

commocionar el planera Holly
wood amb Pulp fiction i va assolir

el seu apogeu amb Shakespeare in
Iove. De fet, una primera i frívola

aproximació impulsa a considerar

Lejos del cielo com la segona part
de la circumvolució del novel·lista

Michael Cunningham entorn de

Mrs. Dalloway de Virgina Woolf. Al

cap i a la fi, Julianne Moore inter

preta en ambdós casos una perfec
ta casada dels anys cinquanta que



viu en un barri residencial d'una
ciutat americana amb un espós en

vejable i decorada amb fills mo
del, pero farta en un moment do
nat d'ella mateixa i de la seva cir
cumstáncia. També en totes dues
ocasions la decepció la llanca als

bracos de relacions no conformes
amb la norma: amb una altra dona
o amb un home de color. Tanma

teix, l'actriu ubiqua no superava el
nivell mitia de la pel-Iícula de

Miramax, mentre que es mostrava

excelsa a les ordres de Haynes. La
seva escena de Ilágrimes al jardí
voreja allo memorable.
La millor pel-licula pertany inevi
tablement a Miramax, pero Chicago
no va aconseguir la pluja d'Oscar
anunciada. De fet, el palmares es tan

irregular com si, per una vegada, els

votants estiguessin més preocupats
per Iraq que per calibrar amb exac

titud els merits de les diferents pro
duccions. Un cop més es va produir
la dissensió entre el títol i el direc
tor premiat. Si Polanski és exalcat
pel seu treball a Elpianista, com és

possible que el fruit del seus afanys
sigui avantatjat per Chicago, quan el
máxim responsable d'aquesta, Rob

Marshall, també estava nominat i
es queda sense premis després d'ar
rodonir l'obra més perfecta de l'any?
El palmares del2003 s'ha interpre
tat com una nova sessió de cástig a

Scorsese, aquesta vegada a través de

Gangs of New York. En realitat la

majoría de pel-Iícules mereixen

aquesta garrotada, perque practica
ment cap estava a l'altura de les ex

pectatives que havia despertat.
El genocidi nazi és el camí més fa
cil. Polanski l'ha elegit com va fer
en el seu dia Spielberg. La llista de
Schindler va ser una pel-lícula defi
nitiva fins que va perdre l'aureola
d'intocable i va comencar a rebre
estocades per la seva edulcoració.
El pianista és una al·legoria sobre
les majors possibilitats de supervi
vencia dels covards, pero es fa lenta
en llargues fases del seu metratge,
fins a adquirir la condició de
teleserie, Tampoc no queda impre
sa en la ment com una pel-lícula di

rigida amb especial desimboltura,
pero a fi de cultivar l'orgull propi,
no esta malament que els nord-ame-

ricans s'hagin de retre a una cinta
rodada en escenaris i amb mitjans
europeus. D'altra banda, quan la
immoral maioria moral s'estén a

gust, reconforta que un cineasta per
seguit pel seu comportament sexu

al rebi el premi més important del

país que vol condemnar-lo.
Quan dubtes de la intel-ligencia de
l'Academia, aquesta nomina i pre
mia Almodóvar com millor guionis
ta. Hable con ella és una pel-lícula
tan sols comparable enguany aLejos
del cielo, per la qual cosa els nord
americans han demostrat un excel
lent olfacte. La seva historia no in
corre en les trampes de Las horas,
sinó que corona la transformació
d'un abjecte criminal en víctima

grades a una gran abundancia de
sensibilitat. D'altra banda, esta molt
millor escrita que dirigida, ja que
el manxec ha decidit relegar els
seus famosos colors a un segon pla
per concentrar-se en l'ofici de nar

rador. El resultat resplendeix per
sobre dels esforcos dels centenars

de guionistes de Hollywood. El ci
neasta espanyol insisteix que esta
cercant el seu Sam Shepard, un

dramaturg que l'alleugereixi del
trauma de construir histo-
ries. Per a la seva desgra
cia, aquest col·laborador el
duu dedins. Es desconei
xen els merits que han ator

gat al guió de Chicago el

premi a la millor peca adap
tada, per la qual cosa passa
rem de llis sobre una cate

goría que, per fer l'ullet a

I'autoreferéncia, disposava
d'una oportunitat enveja
ble aAdaptation, de Charlie
Kaufmann.
Com ja s'ha indicat, les his
tories han fluixejat molt
més que els seus protago
nistes, una altra cosa és que
l'Academia elegís els actors

més convincents en els
seus diferents rols. Per

exemple, en la categoria
d'interprets masculins, la

plasticitat de la composició
de Daniel Day-Lewis a

Gans of New York no tan

sols és l'única dada emoci
onant de la pel·lícula, sinó

també una llicó dramática de cos

sencer. EI gendre d'Arthur Miller
només podia sentir-se amenacat
per Michael Caine. Tot i que EI
americano impasible no té gens de
ritme cinematográfic, al vetera ac

tor cockney li basta arquejar les ce

lles en els moments adequats per
assolir una sensacional interven
ció. Tanmateix, l'Academia va

guardonar l'exercici solipsista
d'Adrien Brody. Després de la pro

longada besada que va etzibar a

l'al-lota Bond, Halle Berry disposa
d'una alternativa si es confirmen
les seves afliccions matrimonials.
Nicole Kidman va haver d'arruí
nar la seva fisonomia per guanyar
un Osear pel seu homenatge a la

cirurgia estética aLas horas. Encer
tato Chris Cooper es mostra tan

incontenible a Adaptation com

contingut a American Beauty. I fi
nalment la interpretació de Zeta

Jones a Chicago, en que fins al dar
rer moment es va considerar la

possibilitat d'una doble per als
números de ball, no mereix un

Osear, Tanmateix, i com a dona,
tots els premis li queden curts.



Un dia de principi de 1935, Anna

Eva Bergman i Hans Hartung
abandonaren Menorca, «amb un

plat de peix i dues pomes a la ma;
conscients, pero, que havien gau

dit una llarga temporada de l'arbre

de la saviesa», El jove matrimoni

d'artistes havia arribat a Menorca

en els darrers mesos de 1932. Cer

caven una illa a la qual es pogués
viure amb pocs doblers i, sobretot,
un paratge I'aíllament del qual afa

vorís la practica de la pintura.
Abans passaren per Mallorca, pero
als pocs dies en fugiren perque,

segons ells, estava farcida de turis

tes. Així, després de recórrer

Menorca, s'instal-laren a Fornells

i, pocs mesos després, construíren

una casa, un gran cub blanc, da
munt un turó isolat de cala Tirant,
prop dellIavors petit poble de pes

cadors que era FornelIs. Bergman
i Hartung creien haver-hi trobat
el paradís, gaudien de l'amistat

d'un bon nombre de fornelIencs i

fornelIenques i havien repres la
seva activitat pictórica: Hans

Hartung desenvoluparia a

Menorca algunes de les obres més

significatives de la seva trajectória
sempre abstracta, mentre que

Anna-Eva Bergman (AEB), que
havia acabat poc abans els seus es

tudis de BelIes Arts i que es dedi
cava quasi exclusivament al dibuix

i a la il-Iustració, exploraria el pai
satge i la gent de l'illa a través de

teles, dibuixos i notes escrites, tots

fruit d'una agudíssima percepció
d'aquelIa realitat.

A mesura que s'atracava el 1935, el
clima previ a la Guerra Civil espa

nyola enraria l'ambient també a

Menorca. Qualsevol que no vis

qués segons els canens de l'illa, i
més si era estranger, era posat sota

sospita. Aixó és el que feren algu
nes autoritats policíaques respecte
del matrimoni Hartung-Bergman.
ElI, Hans Hartung pintava unes

abstraccions gestuals, definides per
línies i punts que, no solament re

presentaven un lIenguatge deseo

negut i incomprensible per als

menorquins del moment, sinó que,

segons ells, s'assemblaven més a

mapes replets de codis secrets que
no a cap mena d'exercici purament
pictóric. Així que, de cop, els va

caure a sobre una acusació d'espi-
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onatge i la invitació d'abandonar
l'illa, deixant al darrere la casa, els
amics i el somni d'aquell paradís.
Ara fa uns quatre anys, el Centre
de Cultura Sa Nostra organitzá una

exposició de l'obra de Hans

Hartung, una mostra que recupe
rava els papers i les teles que el pin
tor havia realitzat a Menorca, així
com una selecció dels treballs del
darrer any de la seva vida a Antibes,
el 1989. De l'obra d'AEB, la que
fou per dues vegades la seva espo
sa - Hartung i Bergman es varen

casar el 1929, es divorciaren el 1938,
es retrobaren el 1952 i es tornarien
a casar el 1957-, quasi res en sabí
em. Les obres d'AEB així com les
de Hartung es conserven maiori
táriament a la Fundació Hartung
Bergman a Antibes, al sud de

Franca. Menorca i, en general, les
Balears no s'havien retrobat amb

aquella dona que havia dibuixat i

escrit sobre els seus anys menor

quins, que havia publicat diversos

reportatges sobre Menorca a revis
tes de Noruega, d'on era origina
ria, i que havia deixat inédites un

bon nombre de pagines per a un

llibre que havia de tractar exclusi
vament de la seva experiencia
menorquina. Des del29 d'abril i al

llarg d'un mes, la capella del Roser

de Ciutadella, aculll'exposició «El
món i la Menorca d'Anna-Eva

Bergman», el cor de la qual es de
dica precisament a l'obra que la

pintora noruega, francesa d'adop
ció, realitzá a Menorca entre 1932

i 1935. Pero aquesta mostra, orga
nitzada per la Conselleria de Cul
tura del Govern balear, no es detu
ra en aquell capítol de joventut. EI
món d'AEB és molt més ampli,

com demostra la seva obra defini
tiva.
Anna-Eva Bergman (Estocolm
1909 - Antibes 1987) havia deixat
Menorca i s'havia divorciat de

Hartung quan, instal-lada a Noru
ega, definí els grans trets de la seva

personalitat artística. Corria, més
o manco, el 1950 quan la pintora
comencaria a desenvolupar una

obra de grans dimensions, en tots

els sentits: profunditat en la refle

xió, forca en l'expressió, minucio
sitat en el conreu de la técnica i un

arrelament en la propia cultura, la

noruega, de la qual AEB fará una

síntesi tan personal com univer
sal. Així, com es pot contemplar
en l'exposició de Ciutadella, l'ar
tista volgué copsar l'essencia de la

pintura, mitjancant els elements
més característics del paisatge no

ruec i també de la mitologia parti
cular del país nordic, I ho va fer a

través d'unes pedres que són la

depuració formal maxima, a través
d'uns estels guiats per les propor
cions que marca la secció d'or, a

través de les transparencies d'unes

grandioses muntanyes de gel, d'uns
horitzons que semblen no tenir fi,
d'uns fiords de gran forca gestual,
del buit, del no-res o d'unes bar

ques simplificades que acompa

nyen el darrer viatge de la vida, el

viatge cap a la mort.

Lexposició al Roser ciutadellenc

recull, així, l'episodi menorquí de

joventut d'AEB, uns dibuixos

freses, de línia lliure i descriptius
d'una gent, d'un temps i d'un país;
unes fotografies d'aquella Menorca
estimada per l'artista -la construe

ció de la casa, els amics, els pesca
dors de Fornells, els carrers del

poble, els paisatges immaculats ...-;
els textos que deixá l'artista, les
histories menorquines, els mo

ments més felices i els malentesos
finals. Lexposició és el retorn

d'Anna-Eva Bergman a Menorca,
pero és també l'oportunitat de des
cobrir aquella artista que va néi
xer anys després de deixar l'illa
balear: una pintora original, amb
una obra d'absoluta transcenden
cia. I és que, més enllá de la

Menorca d'AEB, hi ha un univers

pictóric únic, de gran interes, el que
conforma el món de la gran pinto
ra que un dia abandona Menorca,
el seu paradís somniat.

I DuesIannes negres (1952).
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deia que call1uitar per la pau. Li vaig contes

tar que calia preparar-nos per un llarg temps
bel -lic i que per aixó ens calia fer reserves de

coratge. I també de confianca, em contesta

com un sospir. Que siguin aquests dos valors

difícil s i escassos -el coratge propi i la confi

anca dels uns en els altres--Ies primeres prac
tiques d'una pau en acció, d'unes mobilitza

cions contínues que no ens haurem d'aturar

de fer. I ara més que maio Cal demostrar als

senyors de la guerra que no volem ser compli
ces de l'assassinat.

_----------------- F__ -J_I_�

Coratge i confian�a contra la guerra
[ust abans d'enviar l'article a la revista El

Mirall, avui, 13e dia de la guerra imperialista,
agressiva i assassina del poble d'Iraq, Bush i

Blair (amb l'acompanyament d'aquestcaudillo
Aznar, que va darrera darrere amb una inter

venció humanitaria, quin sarcasme oiós!), que

segueixen passant de l'ONU, del dret interna

cional, del Papa i dels milions i milions de

persones que s'han manifestat en contra de la

guerra a tot el món, maten a voler persones de
la població civil. No oblidaré la senyora gran,

amb abric negre fins aIs peus, que el dia de la
manifestació del 15 de mare passat duia una

pancarta a l'esquena en que deia: «Bush, Blair
i Aznar, filIs de puta!» EI discurs de Bush és
d'un messianisme enfo-
Hit i ben simetric del dis-

curs de Saddam

Hussein, que també

tapa la seva matera amb

soflames religioses, una

guerra en que eIs motius

económics es disfressen

de religiosos i vicever

sa. Ahir vespre parlava
amb una amiga, C. R,
sobre els desastres i el

dolor de la guerra. Ella,
que és una dona d'una

bondat euforitzant, em

BertilSjOberg.
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BlaDchotiaDa ({(ID Memoriam)) Maurice BlaDchol)
I avui volia recordar la mort

d'un dels escriptors que més
m'han ajudat a veure-hi dar en

literatura: Maurice Blanchot.
EI mes de febrer passat moria a

París en un indret desconegut
Maurice Blanchot. Trob que
aquí no hi ha hagut ni obitua

ris, ni articles dedicats a la seva

memoria. I Blanchot ha escrit
algunes de les idees més inno
vadores del segle XX sobre li

teratura, filosofia i lluita (el maig
del 68, una de les seves poques
aparicions, es llanca al carrer,
redacta pamflets, octavetes i un

manifest amb trenta-cinc escrip
tors i filósofs i parla a les assem

blees). És un home del qual, com

els nord-americans J. D.

Salinger o Thomas Pynchon, no

existeixen gaires fotos ni entre

vistes. Una instantánia que li
roba unpaparazzo en un super
mereat ha sortit a l'editorial
Arena Libros, que dirigeix
Alejandro del Río, que n'ha pu
blicat El último hombre i La
comunidad inconfesable, traduíts

magníficamen t per Isidro
Herrera. També va treure La
comunidad desobrada del filosof
francés [ean-Luc Nancy, que

dialoga amb La comunitat

inconfesable blanchotiana. Cal
recordar que Blanchot sempre
ha parlat de la seva obra com

una «no obra», una desobra:
«Tota obra és el resultat d'una
violencia de contraris que no es

concilien mai, mentre que
l'obra és obra.» Per aixó per ell
tot és al-lusió, fragment, aílla

ment, distancia entre el seu dir
i no dir. El fet d'escriure es basa
en un procés de ruptura, perque
escriure és passar del jo a I'aixó,
a ser una cosa entre les coses. I
l'obra es troba amb plenitud en

la lectura i en el lector com a

hoste. Per Blanchot és impossi
ble escriure jo sense estar simul
tániament referint-me a l'altre,

a ell, a aixó. I trob la dimensió po
lítica quan diu coses així: «Tota
parla és manament, terror, seduc
ció, ressentiment, elogi, empresa.
Tota parla és violencia» He relle
git mentre escrivia aquests mots

una peca breu i fonda de M. B.,
Einstant de la meva mort (1994), tra

duít amb justesa pel poeta felanit
xer Arnau Pons i publicat a

Negranit en una edició no venal
el mare de 2000, que és un text

d'una intensitat esparverant en

que un jove que anava a ser afuse
llat per un esquadró nazi se salva
en el darrer moment, un instant
sense present: «Només roman la
sensació de lleugeresa que és la
mateixa mort o, per dir-ho d'una
manera més precisa, l'instant de la
meva mort d'ara endavant sempre
imminent.» Una escriptura feta de
silenci i de desaparicions, de

qüestionament de l'esquema vida

obra, que ha esdevingut far incan
descent en aquests anys de naufra

gis, de confusió, d'holocaust i de

megamort. Recoman les traducci
ons que han sortit en castella (per
que els editors catalans l'han obli
dat totalment?), i la revista

Anthropos núm. 193-193

que dedica dues-centes

cinquanta planes a M.
B. amb un títol luxós:
La escritura del silencio.
Dos exordis de F.
Nietzsche i d'Antonio
Machado donen pas a

un sumari riquíssim
d'un número coordinat

per An toni Mora que

desplega els temes es

sencials i basics de la

producció textual de M.
B.: més enllá del visible
i invisible; retorica i es

criptura; teoria litera

ria; l'espai literari com

a disrupcions en el dis
curs filosófic, ésser sen

se ésser; la filosofia i

l'amistat; l'estetica del

neutre; llegir sense saber llegir,
la paraula en l'estrall; diáleg amb
autors estimats de M. B. com

Lévinas, Sartre, Duras, Bataille,
René Char... Destacaré el mag
nífic editorial que conté tres

fragments de M. B. i un tráiler
fet amb fragments del llibre
M.B.: una estética de lo neutro,
d'A. Ruiz de Samaniego, ple de
lluminoses análisis; la cronolo

gia d'Alvar Camps ac1aridora;
reveladors els tres textos de M.
B. i l'entrevista sobre el dret a la

insubmissió, i recalcaré l'arris
cat i bellíssim text d'Arnau Pons
-«La palabra en el estrago (Por
el derecho de Blanchot al testi
monio )>>- en que la materialitat
de l'escriptura (feta de llargues
citacions, cartes, paréntesis,
notes a peu de plana, etc.) pro
dueix una obra discernidora,
complexa i plena d'arcs voltaics

poetice. La figura del testimoni
centra un escrit en que saviesa i

provocació, sedassament i eru

dició, discurs i diáleg trenen un

tapís que comenca una lectura
inacabable. Blanchot, savi i es

criptor. Et re-cor-daré, et llegiré.

ChristO¡¡
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an Miquel: tot en pese
EIs germans Sion i Leonor López Segura són els propietaris de Can Miquel, una petita botiga dedicada

a la venda de material de pesca al carrer de la Volta de la Merce de Palma. El seu pare la funda fa més

de 60 anys quan va deixar la seva feina al Club Espanyol. Allá era l'encarregat del bar, pero també venia

els ormeigs de pesca que tenia exposats dins una vitrina.

Un dia, empero, l'amo li va prohibir vendre material als pescadors i ell va decidir abandonar el club de

pesca i establir-se pel seu compte. Va llogar l'actuallocal per 50 pessetes i va comencar a vendre hams,

suros, enginys i poca cosa més.

Després, la botiga es va ampliar amb més material, fins que ara es troba plena de gom a gom. Lany 1963

en Miquel morí i el seu fill, en Sion, que feia feina a Roxa, es va posar al capdavant del negoci familiar.

En Sion encara recorda el temps de quan son

pare vivia. «Ell anava a un canyar a cercar

canyes verdes, que després vinclava i deixa

va eixugar al terrat de casa. Jo també ho vaig
fer durant un temps, pero no s'ho paga, per

que avui la gent vol les canyes de niló.»

Avui a la botiga arnés d'estris de pesca, ca

nyes, volantins, hams, fil i altres materials,
s'hi pot trobar quasi de tot: ganivets, bosses

esportives, gorres, senalles de pescador, fu

lles d'afaitar per a maquines antigues, etc. «I

tot, molt barat», diu Sion López.

Can Miquel
Carrer de la Volta de la Merce, 7 . 07002

Palma

Tel. 971 213 300

a Parisien, espeeialitzada en eamises de IUK�-----.
Lany 1942 Miquel Salom, un representat de teixits, obre a Palma La Parisien, una luxosa botiga
dedicada a la confecció de camises a mida. Per allá varen passar els homes de les famílies més riques de

l'illa, els únics que podien pagar-se les camises

fetes expressament per a ells.

Després de la mort de Miquel Salom, el 1957, la

seva esposa va continuar regentant el negoci fins

que, el 1967, el fill, Francesc Salom, passa a ser-ne

el nou propietario
Durant aquest anys, la botiga va canviar la feso

mia: hi hagué un temps que les dues camiseries

més luxoses de Palma, La Parisien i London, ex

hibien el mateix look exterior: havien estat disse

nyades pel mateix decorador. Pero, més tard, La

Parisien va ser reformada i adquirí la imatge que

presenta avui.

En l'actualitat ven camises (ja no es fan a mida),
americanes i genere de punt per ahome. Francesc

Salom afirma que la botiga encara té algunes mar-

ques de camises de les d'abans, com Alazan, per
servir alguns clients majors. No obstant aixó, a la botiga es pot trobar la moda més actual amb marques
de camises com Ingram, Mirto, Pulligan o Pierre Cardin, entre d'altres.

La Parisien
Carrer de Jaume II, 34 i Colon, 13· 07001 Palma

Tel. 971 72 43 51
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"La biblioteca pública és una forca viva al servei de I'ensenyament, la cultura i la informació,
una eina indispensable per al foment de la pau i la comprensió entre les persones i entre les nacions"

I

Manifest de la UNESCO sobre la Biblioteca Pública. 1972

On i quan ens podeu trobar?

Som a les dependencias del Departament de

Cultura del Consell de Mallorca, a la planta
baixa de I'edifici de la Misericordia

(Via de Roma, I, 070 12 Palma)

Tel. 971 716 612 o 971 229 094 / Fax 971 717 066

Aje: bca@conselldemallorca.net /Web: www.conselldemallorca.netlbiblioteques/bcart.htm

...

mt Consell de
- Mallorca

• Departament de Cultura

Horari

De dilluns a divendres

de 9.00 a 13.45 h i de 16.30 a 20.00 h

(períodes d'estiu, setmana posterior de

Pasqua i Nadal obert només eis matins)

"Si tens una biblioteca amb jardí, ho tens tot"
Ciceró

la Misericordia
Centre Cultural
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